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تولید فولادهای API در فولاد مبارکه  به بارنشستن نهضت ساخت داخل است
ب��ا حضور دکتر رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت، دکتر 
غریب پور رئیس هیات عامل ایمیدرو، نماینده مردم شهرستان 
مبارکه در مجلس ش��ورای اسلامی، مدیرعامل و اعضای هیات 
مدیره فولاد مبارکه، امام جمعه، فرماندار و جمعی از مسئولان 
شهرستان مبارکه از خط تولید انبوه تختال API ویژه ساخت 

لوله های انتقال نفت و گاز ترش رونمایی شد.
در این آیین وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن خرس��ندی 
از حض��ور در فولاد مبارکه و قدردانی از تلاش بی وقفه مدیران 
و کارکن��ان این ش��رکت گفت: تولید فولاد های ویژه س��اخت 
لوله ه��ای انتقال نفت و گاز ترش در فولاد مبارکه فتح الفتوح و 

به بار نشستن نهضت ساخت داخل است. 
وی با تاکید بر اینک��ه مجاهدت های کارکنان فولاد مبارکه 
در خط مقدم تولید و اقتصاد مقاومتی ادامه راه شهیدان دفاع 
مقدس اس��ت گفت: در نهضت س��اخت داخل تا سال 1400، 
10 میلیارد دلار س��رمایه گذاری کرده ایم که 4 . 2 آن مربوط به 

صنایع معدنی است. 
رض��ا رحمانی ب��ا تاکید بر اینک��ه باید هر قطع��ه ای را که 
می توانی��م در داخل تولید کنیم، گف��ت: اول انقلاب زنجیره و 
ظرفیت تولید فولاد کش��ور 3 . 2میلیون تن بوده اس��ت این در 
حالی اس��ت که امروز در این حوزه با رشد قابل توجهی مواجه 
هستیم و متاسفانه در برخی موارد در این زنجیره توازن برقرار 
نبوده اس��ت اما خوشبختانه در دوسال گذشته اقدامات جدی 
برای برقراری توازن در سنگ آهن تا محصول انجام شده است 
و در حال حاضر اصلا نیاز به صادرات سنگ آهن نداریم. این در 
حالی است که تا 3 سال قبل حدود 23 میلیون تن سنگ آهن 
صادر می شده است و سال قبل به زیر 8 میلیون تن رسیدیم. 

فلذا باید در زنجیره تولید فولاد توازن بیشتری برقرار گردد. 
 وزی��ر صنعت، معدن و تجارت با بی��ان اینکه فولاد مبارکه 
یک ش��رکت معمولی نیست، افزود: این بنگاه اقتصادی بزرگ 
از یک س��ری مراحل با موفقیت عبور کرده و به یک ش��رکت 
جهانی مبدل شده است تا جایی که تمام دنیا روی آن حساب 
جداگانه ای باز کرده اند این شرکت همچنان که در مسیر بسیار 
خوبی قرار گرفته اس��ت نباید ب��ه هیچ عنوان فولاد خام صادر 
کن��د و باید ظرفیت تولید فولادهای خاص و همین فولادهای 
API را در خ��ود تقوی��ت کند و تولید محص��ولات مورد نیاز 
کش��ور در صنایع خودروس��ازی، نفت و گاز و لوازم خانگی را 
بی��ش از پیش در دس��تور کار خود قرار ده��د. وی در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به نقش فولاد مبارکه در توسعه 
ملی گفت: فولاد مبارک��ه می تواند در تنظیم بازار کمک حال 
دولت باشد و با رویکرد حمایت بیش از پیش از صنایع کوچک 

زمینه رشد هرچه بیشتر آنها را فراهم آورد. 
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت در گفت وگو با خبرنگاران نیز 
گف��ت: با تولید این محصول در فولاد مبارکه س��الانه از 300 
میلیون دلار واردات جلوگیری ش��ده و از این مهمتر این است 
که این شرکت نیاز کشور را به اسلب مورد نیاز برای تولید ورق 
مورد نیاز س��اخت لوله های انتقال نف��ت و گاز ترش را تامین 

می کند. 

رضا رحمانی در ادامه ب��ه دلایل توجیهی احداث خط نورد 
گرم 2 در فولاد مبارکه گفت: ما در فولاد مبارکه ظرفیت خالی 
برای خط نورد داش��تیم، به گونه ای که خط نورد ش��ماره یک 
این ش��رکت جوابگوی نورد تمام محصولات نیس��ت، بنابراین 
لازم ب��ود این ظرفیت در بخش نورد ایجاد ش��ود که توس��عه 
آن باعث ایجاد ارزش افزوده ش��ده و نیاز صنایع پایین دس��ت 

را تامین می کند. 
وی در پاسخ به سوالی در خصوص زمان اجرای تکمیل طرح 
شهید خرازی و احداث خط نورد دو فولاد مبارکه افزود: مجوز 
لازم برای راه اندازی خط نورد دو صادر شده است ضمن اینکه 
منابع مالی لازم برای این پروژه دیده ش��ده و ظرفیت لازم نیز 
وج��ود دارد که پس از انجام تش��ریفات قانون��ی وارد فاز اجرا 
خواهد ش��د. او خاطرنشان کرد: عزم فولاد مبارکه برای اجرای 
این طرح جدی اس��ت و منابع مالی لازم برای اجرای آن دیده 
شده و نظر دولت، کارشناس��ان فنی و هیات مدیره شرکت در 
این خصوص مثبت اس��ت و در حال انجام تشریفات و انتخاب 

پیمانکار هس��تیم و به نوعی کار این پروژه آغاز شده و به طور 
حتم این طرح در موعد زمانی که مقرر شده اجرا خواهد شد و 

به مدار فولاد خواهد آمد. 
وزی��ر صنعت، معدن وتجارت ب��ه ظرفیت های فولاد مبارکه 
در صنعت فولاد کش��ور اش��اره داش��ت و افزود: فولاد مبارکه 
برنامه های دراز مدت و موثری برای توسعه از تامین سنگ آهن 
و خرید معدن گرفته تا مش��ارکت در فولاد هرمزگان و توسعه 
خط نورد آن و تکمیل زنجیره فولاد دارد و ظرفیت طرح نورد 
دو نیز در این ش��رکت احصا ش��ده و مطمئنا فولاد مبارکه در 

آینده بزرگتر از وضعیت کنونی خواهد شد.  
 دکتر غریب پور معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت و رئیس 
هیات عامل ایمیدرو نیز در جمع خبرنگاران با بیان اینکه فولاد 
مبارکه از بنگاه ها و طرح های اقتصاد مقاومتی کش��ور اس��ت، 
گف��ت: محصول جدید تولید ش��ده در ف��ولاد مبارکه به تایید 
وزارت نفت نیز رسیده است و در گام اول 300 هزار تن از این 
محصول تولید می ش��ود. وی در پاس��خ به این سوال که طرح 

نورد گرم2 فولاد مبارکه از چه زمان وارد فاز احداث می ش��ود 
گفت: قدر مسلم آن است که ایمیدرو از اجرای این طرح که از 
نیاز های اساسی صنعت فولاد کشور است حمایت می کند و در 
حال حاضر هم مجوز آن صادر ش��ده است و در حال گذراندن 
مراحل تش��ریفاتی و قانونی است. و ان شاء الله در زمان خود با 
برنامه ریزی هایی که مدیریت فولاد مبارکه تدارک دیده اس��ت 

وارد فاز اجرا خواهد شد. 
دکتر غریب پور در بخش دیگری از س��خنان خود گفت: در 
ح��ال حاضر در فولاد مبارکه با انباش��ت انبوهی از تختال های 
آماده برای نورد هستیم این در حالی است که خط نورد فعلی 
این ش��رکت چه به لحاظ کمیت و چه از نظر کیفیت جوابگو 
نیس��ت؛ بنابراین ب��ا احداث و راه اندازی ای��ن خط نیاز صنایع 
پایین دس��ت تامین و ارزش افزوده قابل توجهی برای کش��ور 

ایجاد می شود. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو اظهار داش��ت: فولاد مبارکه در 
توس��عه های خود برنامه های بلندمدتی در نظر دارد که اجرای 

این توس��عه ها در آینده فولاد مبارکه را به ش��رکتی به مراتب 
س��ودمند تر و اثربخش تر تبدیل خواهد کرد. بنابراین گزارش 
در بخش نخس��ت ای��ن آیین مدیرعامل ف��ولاد مبارکه با ارائه 
گزارشی از عملکرد فولاد مبارکه و با تاکید بر اینکه این شرکت 
برنامه های بسیار هدفمندی در توسعه های کمی و کیفی خود 
ترسیم نموده است گفت: فولاد مبارکه با 30 سال تجربه تولید 
ان��واع محصولات فولادی اکن��ون پا در عرصه تکنولوژش��دن 
گذاشته اس��ت و به زودی کشور ایران را به یکی از کشورهای 

صاحب تکنولوژی صنعت فولاد مبدل خواهد کرد. 
وی در ادامه س��خنان خود اظهار ک��رد: مدیران و کارکنان 
بلن��د همت فولاد مبارکه در این راه و افق روش��ن توانس��تند 
برای اولین بار در کش��ور با همکاری مهندسین نفت به دانش 
فن��ی تولید فولاد های خاص مورد اس��تفاده در صنعت نفت و 
گاز، لوازم خانگی و خودروس��ازی دس��ت یابند که امروز شاهد 
رونمای��ی از خط تولی��د انبوه تختال API مورد اس��تفاده در 

صنایع نفت و گاز ترش بودیم. 
وی در تشریح مشخصات فنی این محصول گفت: به نفت یا 
گازی که بیش از 100ppm سولفید هیدروژن )H2S( داشته 

باشد، اصطلاحا ترش گفته می شود. 
مدیر عامل ف��ولاد مبارکه با تاکید ب��ر اینکه عمده میادین 
نفت و گاز جهان ترش هس��تند، گفت: برای ذخیره س��ازی و 
انتق��ال آنها نیاز به لوله ها و فولاد خاص دارای هیدروژن کمتر 

از ppm 3 و گوگرد کمتر از ppm 10 است. 
مهندس عظیمیان با اش��اره به نقش ش��رکت فولاد مبارکه 
در تولی��د لوله های API محیط ترش ادام��ه داد: برای تولید 
لوله های API و مخازن محیط ترش، ابتدا تختال در ش��رکت 
فولاد مبارکه تولید و پس از ارس��ال به ش��رکت فولاد اکسین 
خوزستان تبدیل به پلیت شده و در نهایت، تولید لوله در یک 

شرکت لوله سازی مانند لوله سازی اهواز انجام می شود. 
وی تصری��ح کرد: محص��ول لوله محیط ترش در مقایس��ه 
ب��ا محیط ش��یرین، با چند مش��خصه )حاصل از تس��ت های 
خوردگی( متمایز می ش��ود که ش��کل گیری این مش��خصات، 

حاصل فناوری و دانش موجود در فولاد مبارکه است. 
مدی��ر عامل فولاد مبارکه در خصوص منافع حاصل از تولید 
محصولات محیط ترش در داخل کش��ور گف��ت: با تولید این 
محصول در فولاد مبارکه س��الانه به میزان 270 میلیون دلار 

صرفه جویی ارزی به دست خواهد آمد.
ع��لاوه بر ای��ن بومی س��ازی و تدوی��ن دانش فن��ی تولید 
محص��ول محیط ترش و امکان تولید محصولات با گرید بالاتر 
ب��رای پروژه های نفت و گاز و رونق تولید و ایجاد اش��تغال در 
کارخانجات پایین دس��تی )تولید پلیت و لوله( و صنایع جانبی 
 از دیگ��ر مزایای تولی��د این محصول جدی��د در فولاد مبارکه

 است. 
وی در بخش پایانی سخنان خود گفت: در حال حاضر امکان 
تولید س��الانه 300 هزار تن از ای��ن محصول در فولاد مبارکه 
وج��ود دارد و این میزان تولید تا یک میلیون و 200 هزار تن 

نیز قابل افزایش است. 



رشد چشمگیر تولید 
گندله در فولاد خراسان

مجتمع فولاد خراس��ان ضم��ن افزایش نصاب 
ماهان��ه تولی��د گندله در آذرم��اه، موفق به ثبت 
رشد ۱۱۳درصدی تولید گندله در ۸ ماه نخست 
سال ۱۳۹۸ شد. به گزارش روزگار معدن معاون 
بهره برداری مجتمع فولاد خراسان با بیان اینکه 
رش��د تولید در این کارخانه در مس��یر دستیابی 
به ظرفیت اس��می، نتیجه ت��وکل، تلاش و تکیه 
بر ت��وان داخلی به عنوان مثل��ث موفقیت فولاد 
خراسان بوده است، افزود: ثبت رکورد ۱۶۶۹۰۲ 
تن��ی تولید گندل��ه در آذر ماه توس��ط کارکنان 
سخت کوش این واحد که افزایش ۵۵۷۴ نسبت به 
آبان ماه امسال را نشان می دهد، حاکی از حرکت 
صحیح عوامل تولید از جمله آماده بکاری بالای 
تجهیزات وکاهش توقف ها در مسیر دستیابی به 
ظرفیت اسمی بوده است. حمیدرضا زارع افزود: 
عملکرد تولید ۸ماهه این کارخانه تازه تاس��یس، 
با تولید ۸۹۸۱۳۰ تن، رشد ۱۱۳درصدی نسبت 
به مدت مش��ابه پارسال داش��ته و امید است که 
این رشد تا پایان سال ادامه یابد. زارع افزود: ثبت 
این توفیق ها، پیامد هم��کاری و هم افزایی همه 
دس��ت اندرکاران تامین، پشتیبانی و تولید فولاد 
 خراس��ان، به ویژه پرسنل واحد گندله سازی بوده 

است. 

مس سونگون غنی است
ام��ام جمع��ه ورزقان ب��ا بیان اینک��ه کارخانه 
ذوب م��س در آینده نزدی��ک در این مجتمع به 
بهره برداری می رسد، گفت: این مرحله از چرخه 
تولید م��س بعد از افزون بر ۱۰ س��ال کار روی 
آن با تلاش مسئولان اس��تانی و کشوری دوباره 
احیا ش��ده و عملیات اجرایی آن آغاز می ش��ود. 
به گ��زارش مس پ��رس، حجت الاس��لام مهدی 
پورمحم��د ام��ام جمع��ه ورزقان در آیی��ن آغاز 
عملیات اجرایی طرح ه��ای تکمیل چرخه تولید 
در مجتمع مس س��ونگون با بی��ان اینکه پروژه 
لیچینگ این مجتمع نیز در ش��هریور س��ال ۹۷ 
کلنگ زنی ش��ده بود، افزود: ق��رار بود این پروژه 
۲ س��ال بعد به بهره برداری برس��د ک��ه در روند 
آن تأخیر ایجاد ش��ده و قرار است ۱.۵ تا ۲ سال 
آینده به بهره برداری برسد و نیاز است در این کار 

تسریع صورت گیرد. 
وی ب��ا بیان اینکه معدن مس س��ونگون غنی 
اس��ت، یادآوری کرد: هم اکنون این طرح دارای 
ح��دود ۵۰ درص��د پیش��رفت فیزیکی ب��وده و 
ب��ا راه ان��دازی واح��د ذوب این مجتم��ع نیز از 

خام فروشی معادن جلوگیری می شود.

مذاکره »فولاد خراسان« 
با بزرگ ترین هلدینگ 

تجاری تاجیکستان
رئیس »آرین بانک«، که مدیریت بزرگ ترین 
هلدینگ اقتصادی و عمرانی کش��ور تاجیکستان 
را برعه��ده دارد، از غرف��ه »فولاد خراس��ان« در 
نمایش��گاه اختصاصی جمهوری اس��لامی ایران 
 در »دوش��نبه« پایتخت کش��ور میزب��ان بازدید 

کرد.
در جری��ان بازدید حس��ن اس��داله زاده، مدیر 
»آری��ن بانک« که پیش از ظهر ۲ دی، با حضور 
محمدتقی صابری، سفیر کشورمان در جمهوری 
تاجیکس��تان و همراهی تعداد قاب��ل توجهی از 
بازرگانان کشور میزبان انجام شد، مدیر صادرات 
فولاد خراس��ان توضیحاتی درباره ظرفیت تولید 
و کیفی��ت محصولات، توانمندی ه��ای فروش و 
صادرات، ب��ه ویژه قابلیت بهره گی��ری از ناوگان 
ترابری ریلی برای صادرات محصولات شرکت به 
 کش��ورهای آسیای میانه به بازدیدکنندگان ارایه

 داد.
 به گفته مدیر روابط عمومی فولاد خراسان، در 
پ��ی حضور و گفت وگوهای مقدماتی میان هیات 
تج��اری بازدیدکننده و نمایندگان مجتمع فولاد 
خراسان در نمایشگاه تاجیکستان، طرفین مقرر 
کردند که روز سوم دی ماه نیز، نشستی با حضور 
تجار مطرح کشور تاجیکستان و نماینده مجتمع 
در دفتر ریی��س هلدینگ »آرین بانک« با هدف 
انعق��اد تفاهمنامه های تج��اری در زمینه فروش 
و صادرات محصولات فولاد خراس��ان به کش��ور 

تاجیکستان تشکیل شود. 
گفتنی اس��ت فولاد خراسان، تنها تولیدکننده 
فولاد ایران اس��ت که در نمایش��گاه اختصاصی 
جمهوری اس��لامی در شهر »دوش��نبه« حضور 

یافته است.

اخبار
شنبه
 7 دی 1398 
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روی خط خبر

مدیرعام��ل منطقه وی��ژه اقتصادی خلیج ف��ارس از جذب 
س��رمایه گذار جدید خارج��ی برای ۲ ط��رح در زمینه تولید 
فروآلیاژها و مواد پتروش��یمی با س��رمایه گذاری ۲۱ میلیون 

دلار خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، حسن خلج تهرانی افزود: 
امسال با حمایت سازمان توس��عه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ای��ران و تاکید رئیس هیات عام��ل ایمیدرو مبنی بر 

جذب سرمایه گذار خارجی، این مهم انجام شد. وی 
گفت: کل سرمایه گذاری ها در منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع معدن��ی و فلزی خلیج فارس ت��ا کنون بالغ 
ب��ر ۳ ه��زار و ۸۷۲ میلیون دلاراس��ت که در حال 

بهره برداری است. 
مدیرعام��ل منطق��ه ویژه اقتص��ادی خلیج فارس 

عن��وان کرد: با اجرای پروژه های زیرس��اختی در منطقه ویژه 

اقتص��ادی صنای��ع معدن��ی و فل��زی خلیج فارس، 
جذابی��ت این منطقه برای س��رمایه گذاران خارجی 
افزای��ش یافته اس��ت. وی اظهارک��رد: منطقه ویژه 
اقتص��ادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس تلاش 
می کن��د ب��ا برنامه ریزی کوتاه م��دت، میان مدت و 
بلندمدت، آب، برق و گاز مورد نیاز س��رمایه گذاران 
را در ح��د مطل��وب مهی��ا کند. خل��ج تهرانی با بی��ان اینکه 

درحال حاض��ر ۱۷ ش��رکت در حوزه های ف��ولاد و آلومینیوم 
و محص��ولات پتروش��یمی در ح��ال تولید محص��ول در این 
منطق��ه هس��تند، گف��ت: ۱۸ کارخانه و طرح جدی��د نیز در 
حال اجرا است. مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس 
ادام��ه داد: درحال حاض��ر ب��رای ۱۱ س��رمایه گذار دیگر نیز 
 مراحل و تش��ریفات قانون��ی واگذاری زمی��ن در حال انجام

 است.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس: 
اجرای زیرساخت ها، تمایل به سرمایه گذاری را افزایش داد

گذر از هفت خوان مشکلات با کلید تدبیر و تجربه
در  گفت وگوی اختصاصی مدیرعامل آلومینیوم جنوب با روزگارمعدن مطرح شد

رئی��س هیات عامل ایمیدرو از تحق��ق ۵۷ درصد اهداف 
نقش��ه راه معدن و صنایع معدنی تا پایان آذر امس��ال خبر 
داد. به گزارش ایمیدرو، خداداد غریب پور در نشست »پایش 
نقش��ه راه مع��دن و صنایع معدنی« که در ش��رکت تهیه و 
تولید مواد معدنی برگزار ش��د، اظهارکرد: برای نقش��ه راه 
بخش معدن و صنایع معدنی ایران، ۷۷ راهبرد تعریف شده 
که ۳۳ راهبرد آن )۴۴ درصد( مربوط به ایمیدرو بوده و قرار 
است تا س��ال ۱۴۰۰ انجام شود.  وی ادامه داد: بخش های 
معدن، زیرس��اختی و آموزش و پژوهش، س��هم بیش��تری 

از نقش��ه راه دارند و خوش��بختانه از برنامه جلو هس��تیم و 
مسئولان بخش های گوناگون ایمیدرو نیز با جدیت و علاقه، 

پیگیر اجرای طرح ها و اهداف هستند. 
رئی��س هیات عامل ایمیدرو با اش��اره ب��ه اینکه ایمیدرو 
۱۴۵ ه��دف در نقش��ه راه معدن و صنای��ع معدنی تعریف 
کرده است، تصریح کرد: از این میزان، شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران ۳۰ ه��دف، مدیریت آموزش، پژوهش و 
فن��اوری ۱۸ ه��دف، مرکز تحقیقات ف��رآوری مواد معدنی 
ای��ران ۱۷ ه��دف و مدیری��ت صنایع معدن��ی ۱۶ هدف را 

اج��را می کنن��د. وی اف��زود: مدیریت های زیرس��اخت ۱۶ 
هدف، اکتش��اف ۸ هدف، ایمنی، بهداش��ت، محیط زیست 
و انرژی ۹ هدف، صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدن��ی ۸ ه��دف، رواب��ط عموم��ی ۴ ه��دف، بودجه یک 
 هدف و ش��رکت ملی فولاد نیز یک ه��دف را در حال اجرا

 دارند.
  غریب پور با تش��کر از تدوین کنندگان نقش��ه راه معدن 
و صنای��ع معدنی ای��ران، اظهارکرد: نقش��ه راه به ما کمک 
می کند بتوانیم با هم اندیشی و هم افزایی، اهداف توسعه ای 

این بخش را محقق کنیم.  وی ادامه داد: ایمیدرو به اذعان 
مسئولان استانی، به تعهدات خود عمل کرده و هر جا قولی 

داده، آن را محقق کرده است. 

تحقق ۵۷ درصدی اهداف نقشه راه معدن و صنایع معدنی 

ای
وه 

 کا
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س: 
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 محبوبه ناطق: 
ش��هریار طاهرپور که از اواخر سال گذشته به 
کس��وت مدیرعاملی آلومینیوم جن��وب درآمده، 
م��ردی کهن��ه کار در عرصه آلومینیوم اس��ت. او 
فارغ التحصیل دانش��گاه صنعتی ش��ریف است و 
سال های س��ال به عنوان رئیس جهاد دانشگاهی 
این دانشگاه دغدغه انجام فعالیت های تحقیقاتی 
و تبدی��ل آن ب��ه تولید را داش��ته اس��ت؛ بحثی 
ک��ه امروز تحت عنوان تولی��د داخل مورد توجه 

دولتمردان قرار دارد.
او به گفت��ه خ��ودش از س��ال ۷۸ و با پس��ت 
معاون��ت تحقیق و توس��عه ایرالک��و وارد صنعت 
آلومینیوم شد. ایرالکو در آن زمان هلدینگی بود 
ک��ه آلومینیوم المهدی و جاجرم را زیر نظارت و 
پوشش خود داش��ت؛ بنابراین همزمان مدیریت 
پ��روژه آلومین��ای جاج��رم را برعهده داش��ت و 
راه اندازی این پروژه در همین زمان انجام ش��د. 
وی در زم��ان حض��ور در ایرالک��و بحث تعویض 
خطوط قدیمی تولی��د و راه اندازی خط جدید را 
پیگیری ک��رد که به راه ان��دازی یک خط جدید 
۱۰۰ ه��زار تنی انجامید. در ای��ن زمان خطوط 
قدیم هم سرپوش گذاری شد تا مشکلات کمتری 
داش��ته باش��د. بعد از ایرالکو در سال ۸۲ تا ۸۴ 
مدیرعامل آلومینیوم المهدی شد. آنجا هم طرح 
راه اندازی کارخانه هرم��زال را پیگیری کرد و به 
نتیجه رس��اند. طاهرپور از س��ال ۸۴ مدیرعامل 
سالکو شد؛ زمانی که تازه آلومینیوم جنوب شکل 
گرفته بود. گزارش توجی��ه فنی-اقتصادی طرح 
ازس��وی یک شرکت کانادایی تهیه و به دنبال آن 
مناقصه اجرای پروژه برگزار شد که یک پیمانکار 
چین��ی انتخاب ش��د. در همین زم��ان موضوع 
تحریم ه��ا پیش آمد و کار عملا متوقف ش��د، از 
این رو طاهرپور به عنوان نماینده حوزه تویسرکان 
برای پیگیری مس��ائل اقتصادی در س��ال ۸۷ به 

مجلس شورای اسلامی رفت.
پ��س از ی��ک دوره چهارس��اله فعالی��ت در 
مجل��س از س��ال ۹۱ تا ۹۳ مدیرعام��ل ایرالکو، 
س��پس مدیرعامل یک ش��رکت صنای��ع معدنی 
وابس��ته به صندوق بازنشستگی نفت شد. معاون 
پارلمان��ی نعمت زاده و ش��ریعتمداری در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و سرپرس��تی س��ازمان 
گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( از دیگر 
مس��ئولیت های طاهرپ��ور پیش از بازگش��ت به 

سالکو است.
گفت وگوی روزگار معدن را با مرد کارکش��ته 

صنعت آلومینیوم می خوانید.
کارخان�ه  � س�اخت  نش�یب  و  ف�راز  از 

آلومینیوم جنوب بگویید.
آلومینیوم جنوب یکی از بزرگ ترین پروژه های 
صنعتی کش��ور است که بی ش��ک می توان آن را 
ثمره برجام دانس��ت. ظرفیت تولید این ش��رکت 
ی��ک میلیون تن ش��مش برنامه ریزی ش��ده که 
فاز نخس��ت آن با تولید ۳۰۰ ه��زار تن به مرور 
تا اواسط س��ال آینده تکمیل می شود. ما در این 
کارخان��ه از جدیدتری��ن فن��اوری روز دنیا بهره 

بردیم.
با پیش آمدن موضوع تحریم ها شرکت چینی 
س��یتیک که در س��ال ۸۵ ق��رارداد پیمانکاری 
این کارخانه را منعقد ک��رده بود حاضر به انجام 
تعهدات خود نشد، به همین دلیل شرکت کننده 
دوم در مناقص��ه جایگزی��ن وی ش��د اما باوجود 
تلاش این ش��رکت، به دلی��ل تحریم کارها پیش 
نمی رفت تا اینکه در خرداد س��ال ۹۴ با امضای 
موافقتنامه برجام تمامی موانع برطرف و در مدت 

۶ م��اه اعتبارات اس��نادی گش��ایش یافت و کار 
پروژه شروع شد.

 در حقیقت سال ۹۴، سال شروع فعالیت های 
اجرایی پروژه اس��ت که براساس برنامه باید ۴۱ 
ماهه انجام می ش��د اما به دلیل مشکلات تحریم 
پروژه ب��ا ۶ ماه تاخیر به بهره برداری رس��ید. در 
ش��رایط عادی و بدون تحریم هم اجرای چنین 
پروژه ای با این ابعاد در زمان تعیین ش��ده بسیار 
مشکل اس��ت. مهم ترین نقطه قوت پروژه، شکل 
اجرای آن به صورت EPCF اس��ت که براساس 
آن مهندسی، س��اخت، خرید تجهیزات و تامین 
منابع مالی آن باید ازس��وی پیمانکار انجام شود. 
خوشبختانه پیمانکار کار را بسیار خوب پیش برد 
و باوج��ود تحریم ها با بهتری��ن کیفیت و با دقت 
کارش را انج��ام داد. عم��ده تجهیزات اصلی این 

کارخانه اروپایی و ژاپنی است.
ارزش پ��روژه نزدی��ک ی��ک میلی��ارد و ۲۰۰ 
میلیون دلار برابر با ۷.۱ میلیارد یوآن اس��ت که 
هزین��ه ای معادل ۴ هزار دلار ب��ه ازای تولید هر 
تن آلومینی��وم را به خود اختصاص می دهد. این 
عدد س��رمایه گذاری در صنع��ت آلومینیوم دنیا 
بسیار مناسب است. با تجهیزات چینی این عدد 
حدود ۳۲۰۰ تا ۳۵۰۰ دلار است اما با تجهیزات 
اروپای��ی برای تولید هر تن آلومینیوم بین ۴ تا ۶ 

هزار دلار سرمایه گذاری نیاز است.
در ح��ال حاضر که پروژه بی��ش از ۹۰ درصد 
پیش��رفت دارد باید حدود ۹۰ درصد هزینه های 
آن پرداخت می ش��د، در حالی ک��ه پرداختی به 
پیمان��کار بس��یار کمت��ر اس��ت؛ بنابراین حجم 
مطالبات پیمانکار از پروژه بسیار بالا است، با این 
حال کارش را با دقت ادامه داد و پروژه را به موقع 

به بهره برداری رساند.
آقای ت��رکان، رئیس هیات مدیره س��الکو، در 
مصاحبه ای ب��ا  روزگار معدن گفتن��د تاخیر در 
گش��ایش ال سی ازس��وی چینی ها باعث شده با 
تحریم های جدید روبه رو شویم و نتوانیم تمامی 

پول آنها را پرداخت کنیم.
س��هامداران س��الکو یعنی ایمیدرو و ش��رکت 
س��رمایه گذاری غدیر بای��د یک میلی��ارد یوآن 
پرداخت می کردند که همان ابتدا س��هم خود را 
پرداخت کردند؛ ۶ میلی��ارد یوآن دیگر فاینانس 
بود که باید از طری��ق بانک های چینی پرداخت 
ش��ود. همانطور ک��ه آقای ت��رکان تاکید کردند 
ص��ورت  وضعیت ه��ای آنها را تایی��د کردیم و به 
بانک فرس��تادیم اما به دلیل تحریم، بانک چینی 
همه پول را به این پیمانکار پرداخت نکرده است.

یکی از مهم تری�ن موضوع ها در صنعت  �
آلومینی�وم به وی�ژه ب�رای ای�ران تامین 3 
خ�وراک اصلی یعن�ی پودر آلومین�ا، آند و 
برق اس�ت. ش�ما در این باره چه تمهیداتی 

اندیشیده اید؟
ما برای تولید ۳۰۰ هزار تن شمش آلومینیوم 
ب��ه ۵۲۰ مگاوات برق نی��از داریم ک��ه قرار بود 

شرکت سرمایه گذاری غدیر آن را تامین کند.
 ش��رکت غدیر در همین راستا قراردادی برای 
ساخت نیروگاه با یک شرکت چینی منعقد کرد 
که ای��ن کار به دلی��ل تحریم متوق��ف ماند؛ به 
همین دلیل قرار ش��د این میزان برق را از شبکه 
سراس��ری و از طریق دو خط نیروگاه عسلویه به 

لامرد و عسلویه به فسا تامین کنیم. 
میزان برق دریافتی از خط لامرد ۲۰۰ مگاوات 
اس��ت که تامین ش��د و راه اندازی فعلی کارخانه 
با ۸۶ س��لول احیا با همین برق انجام می ش��ود. 
از خ��ط عس��لویه به فس��ا هم قرار اس��ت ۳۲۰ 
مگاوات برق به ما بدهند که دکل های انش��عاب 
۳۵ کیلومتری آن در حال ساخت است. ساخت 
این مسیر را هم ش��رکت غدیر انجام خواهد داد 
و انش��االله تا مرداد س��ال آینده، برق یادشده به 

کارخانه خواهد رسید.
 به دلیل همین کمبود برق ما تمام سلول های 
احیا را وارد مدار نکردیم اما تمامی سلول ها نصب 

شده است.

درباره تامین آلومینا چه اقداماتی انجام  �
شده و وضعیت چگونه است؟

س��الکو برای تولید ۳۰۰ هزار تن آلومینیوم به 
۶۰۰ هزار تن پودر آلومینا نیاز دارد.

تاکنون ۶۰ ه��زار تن پودر آلومینای مورد نیاز 
را تامی��ن کرده ایم که با رون��د فعلی راه اندازی و 
وارد مدار کردن س��لول های احی��ا، تقریبا تا تیر 
س��ال آینده کفایت می کند؛ با این وجود تامین 
چند محموله ۳۰ هزار تنی در دست اقدام است.
کارخان��ه آلومین��ای جاج��رم ۲۵۰ ه��زار تن 
ظرفی��ت دارد که بخش��ی از آن را برای کارخانه 
شمش خود می خواهد و قرار است بقیه تولیدش 
را به آلومینیوم ایرالکو، المهدی و سالکو بفروشد. 
با حمایت ایمیدرو و شخص آقای دکتر غریب پور 
تاکنون ۳۰ هزار تن پودر آلومینا از جاجرم برای 
س��الکو تامین شد و امیدواریم ۶۰ هزار تن دیگر 
هم از این شرکت خریداری کنیم و بقیه نیاز باید 

از خارج تامین شود.
البت��ه جاجرم برنامه ای را ب��رای افزایش ۵۰۰ 
هزار تنی ظرفیت خ��ود پیگیری می کند که در 
ص��ورت نهایی ش��دن، کار تامین م��واد اولیه ما 

خیلی آسان تر می شود.
درباره آند نیز باید بگویم ما دارای یک کارخانه 
تولید آند هس��تیم که در ۴ ماه آینده راه اندازی 
می شود و دیگر نیازی به واردات  آند نخواهد بود. 
تا زمانی که آندس��ازی وارد مدار ش��ود آند مورد 
نی��از را تامین کرده ایم و مش��کل خاصی در این 

زمینه نداریم.
مجموع�ه ش�ما در فک�ر س�اخت یک  �

کارخانه پودر آلومینا نیست؟
م��ا در پروژه ه��ای توس��عه ای به دنب��ال تولید 
صنای��ع  و  نی��روگاه  پترولی��وم کک،  آلومین��ا، 

پایین دست آلومینیوم هستیم.
 البت��ه ایمی��درو ه��م به دنبال این اس��ت که 
کارخانه تولید آلومینا و پترولیوم کک را ساخت و 
از این طریق نیاز واحدهای داخلی را تامین کند. 
بخش خصوص��ی، ایمی��درو و آلومینیوم جنوب 
س��هامداران کارخانه ای هس��تند که قرار اس��ت 
یک میلیون تن پودر آلومینا با بوکسیت وارداتی 
در منطقه پارس��یان تولید کند؛ هرچند به تازگی 
در اط��راف بوش��هر ذخای��ر خوبی از بوکس��یت 
 کش��ف ش��ده که می تواند در این واحد استفاده 

شود.

از نفلین سینیت سراب برای تولید پودر  �
آلومینا استفاده نمی کنید؟

نفلین سینیت س��راب در فاز نخست حدود ۷۰ 
هزار ت��ن آلومینا تولید می کند که با توجه به نیاز 
۶۰۰ ه��زار تنی ما، عدد کمی اس��ت؛ ضمن اینکه 
تا ۳ س��ال دیگر وارد مدار تولید می شود و در این 
مدت ما باید نیاز خود به آلومینا را از جای دیگری 

تامین کنیم.
ما باید روی فعال س��ازی پروژه یک میلیون تنی 
آلومینا در پارسیان بیشترین تکیه را داشته باشیم. 
قرارداد س��اخت این کارخانه با ش��رکت پیمانکار 
خارجی منعقد ش��ده و در مرحله تامین فاینانس 
آن هستند. با راه اندازی این کارخانه گام مهمی در 
صنعت آلومینیوم کشور برداشته می شود. بوکسیت 

این کارخانه از خارج کشور تامین می شود.
تامین بوکس�یت از خارج تضمین ش�ده  �

است؟
ای��ران در گینه معدن��ی دارد که می توانیم برای 
تامین بوکس��یت مورد نیاز کارخانه تولید آلومینا 
در پارس��یان از آن استفاده کنیم؛ همان کاری که 
اماراتی ها انجام داده اند و ۲ میلیون پودر آلومینا را 
با بوکس��یت وارداتی از گینه تولید می کنند. البته 
اکتشاف ذخایر جدید بوکسیت در بوشهر اطمینان 
شرکت های آلومینیوم به تامین آلومینا را افزایش 

داده است.
اسکله ۵ در چه وضعیتی به سر می برد؟ �

ما برای واردات مواد اولیه خود نیاز به اسکله ای 
اختصاصی داش��تیم که قرار اس��ت ایمیدرو آن را 
س��اخت کند. در چند ماه گذشته در روند ساخت 
این اس��کله به دلیل مش��کلات مال��ی تاخیرهایی 
به وج��ود آمد که با تدبیر آقای غریب پور مش��کل 
حل ش��د و انتظار می رود در یک ماه آینده اسکله 
را ب��ه ما تحویل دهند تا ما بتوانیم تجهیزات خود 
را روی آن نص��ب کنیم. در کن��ار آن نیز تا ۴ ماه 
آینده س��یلوهایی برای کک، آلومینا و قیر ساخت 

می شود.
حضور شخصی مانند شما با این پیشینه  �

کار در صنع�ت آلومینی�وم ت�ا چ�ه ح�د به 
پیش�برد س�ریع تر پروژه آلومینیوم جنوب 

کمک کرده است؟
حدود یک س��ال اس��ت که دوباره به این پروژه 
بازگش��تم. در سال های گذش��ته کار بسیار خوب 
پی��ش رف��ت و از این بابت از زحم��ات مدیرعامل 

پیشین و همکاران سالکو قدردانی می کنم.
عمده فعالیت های ما نظارت بر حس��ن عملکرد 
پیمانکار، س��اخت زیرس��اخت ها مانند اسکله، آب 
و ب��رق و تامین مواد اولیه مورد نیاز تولید اس��ت 
ک��ه نیاز ب��ه حمایت مالی س��هامداران داش��ت و 
خوش��بختانه با تعامل مناسب با س��هامداران این 
مهم انجام شد. امیدواریم این حمایت همچنان از 
طرف شرکت سرمایه گذاری غدیر و ایمیدرو ادامه 

یابد تا پروژه به ظرفیت نهایی خود برسد.
 بخ��ش مهمی از مواد اولی��ه مورد نیاز از طریق 
تهات��ر تامین ش��د. باتوجه به س��وابق اینجانب در 
آلومینیوم، بعضی از شرکت های داخلی و خارجی 
اعتماد کرده، مواد اولیه مورد نیاز را ارسال کردند 
و قرار شد ما به ازای آن، شمش آلومینیوم تولیدی 

کارخانه را در آینده تحویل بگیرند. 
این موض��وع کمک بس��یار مهمی در ش��رایط 
خ��اص تحریم برای راه اندازی پروژه بود. همچنین 
با رایزنی های انجام ش��ده پیمانکار باوجود دریافت 
نکردن مطالبات خود در یک س��ال گذش��ته، کار 
 را متوق��ف نک��رد و ب��ه بهترین وج��ه آن  را انجام

 داد.

 EPCF مهم ترین نقطه قوت پروژه، اجرای آن به صورت
است که براساس آن مهندسی، ساخت، خرید تجهیزات و 

تامین منابع مالی آن باید ازسوی پیمانکار انجام شود
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منیر حض�وری: بع��د از کس��ب دانش فنی 
در بخ��ش معدن و صنای��ع معدن��ی، اولویت با 
بومی سازی و س��اخت قطعات و وسایل مصرفی 
اس��ت. ایران برای رس��یدن به جایگاه کش��وری 
توس��عه  یافته تا س��ال ۱۴۰۴، نیازمن��د افزایش 
دانش فنی برای رش��د بومی س��ازی و س��اخت 
داخل اس��ت، چراکه این امر می تواند به افزایش 
ثروت و درآمد ناخالص داخلی و همچنین ایجاد 
اش��تغال کمک کند؛ موضوعی که سال گذشته 
در جش��نواره ملی فولاد محور ق��رار گرفت و در 
دومین جش��نواره ملی فولاد که قرار است ۲۳ تا 
۲۶ دی امس��ال برگزار شود در کنار اهداف دیگر 

مورد تاکید خواهد بود. 
روزگار مع��دن در ای��ن باره ب��ا محمدابراهیم 
یلتقیان، دبیر کمیسیون معاملات و دبیر کمیته 
بومی س��ازی ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو 

گفت وگو کرده است.
چادرملو تا چه حد دغدغه بومی س�ازی  �

دارد و ب�رای این کار چ�ه اقدام هایی انجام 
داده است؟

چادرملو همواره پش��تیبان ای��ن ایده بوده  که 
از نیاز به خرید و وابس��تگی ب��ه خارج در زمینه 
قطعات و ماش��ین آلات معدن��ی و صنایع معدنی 
در کش��ور کاس��ته ش��ود. در واقع هر قدر تولید 
بیشتری داشته باشیم، فعالیت مان را گسترده تر 
کنی��م و وابس��تگی خ��ود را به قطع��ات معدنی 
خارج��ی کاهش دهیم، س��ود جمعی بیش��تری 
برده ایم؛ به همین دلیل شرکت چادرملو تا امروز 
بیش از ۱۲ هزار قطعه را بومی سازی کرده  که در 
خطوط تولید مورد استفاده قرار گرفته است. در 
این راس��تا توانسته ایم قطعاتی را تولید کنیم که 
از نظ��ر کیفیت به مراتب از مش��ابه خارجی بهتر 
اس��ت. در گذشته وقتی قطعاتی را از خارج تهیه 
می کردیم هم هزین��ه زیادی پرداخت می کردیم 
و هم  س��ود چندان��ی نمی بردیم؛ ب��ه این معنی 

که اگر قطعه خارجی برای ۱۲ هزار س��اعت کار 
می کرد با بهره از توانمندی های داخلی توانستیم 
قطعاتی را تولید کنیم که بیش از ۴۰هزار ساعت 
کار می کنن��د. این قطعات ع��لاوه بر اینکه طول 
عمر بیش��تری نس��بت به نمون��ه خارجی خود 
دارند، هزینه تولید آنها درس��ت یک سوم قیمتی 
اس��ت که برای واردات ش��ان پرداخت می کنیم. 
همچنین دیگر نیاز به تعمیر ندارند و خط تولید 
به ط��ور م��داوم و بدون توقف کار خ��ود را انجام 
می دهد، در حالی  که در گذش��ته با اس��تفاده از 
قطع��ه خارجی باید بعد از ۱۲ هزار س��اعت کار 
را متوقف و قطعه را تعوی��ض می کردیم. از آنجا 
که میزان صرفه جویی در این زمینه به میلیون ها 
دلار می رس��د به اهمی��ت آن پ��ی می بریم و با 
یک بررسی س��اده متوجه می شویم که چادرملو 
چندی��ن میلی��ون دلار در ارز صرفه جوی��ی و بر 
توان داخلی تکیه کرده اس��ت. البته ما در حوزه 
بومی سازی به دنبال ارتقای مجموعه مان هستیم 
و باتوجه به کس��ب توانمندی ها هنوز هم اعضای 
هیات مدیره، مدیرعامل و کمیس��یون معاملات 
و مدیران مجتم��ع صنعتی و معدنی چادرملو بر 

رشد بومی سازی قطعات تاکید دارند. 
چادرملو برای گس�ترش بومی سازی در  �

آینده چه برنامه ای دارد؟
را  موض��وع   ۶۳ ح��دود  مع��دن  بخ��ش  در 
پیش بین��ی کرده ایم و تا جایی که بتوانیم س��عی 
می کنیم بومی سازی را انجام بدهیم. در مجتمع 
صنعتی مان نیز در بخش های گندله سازی، احیا 
و نی��روگاه حدود ۲۵۰ مورد را بررس��ی کرده ایم 
ک��ه بای��د بومی س��ازی ش��ود. در این ح��وزه از 
پیمان��کار و تامین کننده ای که بتواند به ما کمک 
کند، اس��تقبال می کنیم. مجموعه ما برای رشد 
بومی س��ازی و ب��رای اینکه با فع��الان این حوزه 
آشنا شود س��عی کرده در نمایش��گاه از نزدیک 
ب��ا علاقه من��دان و توانمن��دان س��اخت قطعات 
در کش��ور آشنا ش��ود. هر تامین کننده، خلاق و 
کارآفرینی که پیش��نهاد و برنامه ای داشته باشد 
از آن اس��تقبال می کنیم؛ بنابراین تاکید می کنم 
با کمال میل از تمامی دوس��تان و علاقه مندانی 
ک��ه در زمینه های مختلف می توانند به ش��رکت 
معدنی-صنعتی چادرملو کمک کنند، اس��تقبال 

می کنیم. 

کس�انی ک�ه توانمند هس�تند و تمایل  �
دارند با مجموعه ش�ما هم�کاری کنند باید 

چه شرایطی داشته باشند؟
افراد یا شرکت ها به ما اعلام آمادگی می کنند 
و ما هم با بررس��ی نمونه کارها و عملکردش��ان، 
تصمیم گی��ری می کنی��م. ه��رگاه از ۱۰۰ امتیاز 
۶۸ امتی��از را به دس��ت آوردن��د، می توانیم آنها 
را در فهرس��ت تولید کنن��دگان ق��رار دهی��م. از 
آنجای��ی  ک��ه نمی توانیم خط تولی��د را به خطر 
بیندازی��م، با کس��انی که پذیرفته ش��وند به طور 
آزمایش��ی همکاری می کنیم تا گزارش های لازم 
از واح��د بهره برداری از کارکرد آن قطعه برس��د 
ت��ا به درجه ای از اطمینان برس��یم ک��ه بتوانیم 
تامی��ن قطعه خود را به آن ش��رکت بس��پاریم. 
البت��ه فراموش نمی کنی��م که اگر توانس��ته ایم 
۱۲ ه��زار قطع��ه را بومی س��ازی کنیم به کمک 
همین تامین کنندگان و متخصصان داخلی بوده 
اس��ت. اگر این متخصصان را نداشتیم باتوجه به 
تحریم ها نمی توانس��تیم نیاز خ��ود را در داخل 
تامی��ن کنیم و مجبور بودیم از خارج از کش��ور 
مواد مورد نیاز را تهیه کنیم. باتوجه به کمبود ارز 

این مسئله مهم تر هم می شود.
تا چه حد توانس�ته اید با دانش�گاه ها و  �

دانش بنیان ها همکاری کنید؟
م��ا ب��ا دانش��گاه های متع��ددی در حوزه های 
مختل��ف هم��کاری و تاکنون ح��دود ۳۵ پروژه 
را اج��را کرده ایم. در این ح��وزه با دانش بنیان ها 
ارتباط خوبی داشته و به نتایج مطلوبی هم  دست 
یافته ایم. اس��تارت آپ ها در راس��تای بومی سازی 
قطعات گام های خوبی برداشته اند و این از چشم 
م��ا دور نبوده اس��ت. در نمایش��گاه های اخیری 
که در کش��ور برگزار ش��د و ما هم شرکت کننده 
بودی��م ب��ا تعدادی از مجموعه ها آش��نا ش��دیم 
ک��ه خیلی خ��وب می توانند به م��ا کمک کنند. 
خوش��بختانه جوان ها و نیروی متخصص زیادی 
داریم که خلاق هس��تند و به حمایت نیاز دارند. 
چادرملو به طور حتم حامی ش��رکت ها و کسانی 
ک��ه می توانند قطع��ه ای را تولید کنند، اس��ت. 
ب��اور دارم  هر چه م��ا بتوانیم از این س��رمایه ها 
 حمایت کنیم به همان اندازه خودمان از آن سود

 می بریم. 
 نقش دولت در بومی سازی چیست؟  �

دولت ن��گاه کلانی به موض��وع دارد؛ انتظار ما 
هم همین اس��ت ک��ه حمای��ت کلان از صنایع 
داش��ته باش��د و س��عی کند به طورکلی دس��ت 
ب��ه سیاس��ت گذاری بزن��د و تنها نظ��ارت کند. 
خوشبختانه ما با ایمیدرو و شرکت سرمایه گذاری 
توس��عه معادن و فلزات همکاری خوبی داریم و 
درباره بومی س��ازی به تبادل نظر می پردازیم. آنها 
راهنمایی ه��ای خوبی به ما ارائ��ه داده اند و از ما 
حمایت می کنند. البته چادرملو از ابتدای فعالیت 
خود در تلاش بوده دس��ت به بومی س��ازی بزند 
و از وابس��تگی ب��ه خارج رها ش��ود. ب��ه  هرحال 
ما همس��و با س��ازمان ها و موسس��ات توسعه ای 
 حرک��ت می کنی��م و ب��ه دنب��ال به��ره جمعی

 هستیم.

در گفت وگو با دبیر کمیته بومی سازی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو مطرح شد

قطعاتی که 28 هزار ساعت جلوتر از مشابه خارجی هستند

دلواپسی های فعالان معدنی از کاهش رشد تولید
در بررسی موضوع افزایش ۹۰ درصدی حقوق دولتی مطرح شد

 اهمیت شرکت های معدنی 
در توسعه 

گل گهر مصمم به تامین 
خوراک کوره های القایی است

معاون بازرگانی توس��عه آهن و فولاد گل گهر خبر داد: 
در جلس��ه اواخ��ر آذرماه که در انجم��ن تولیدکنندگان 
فولاد برگزار ش��د، قرار بر این ش��د که نی��از کارخانجات 
القایی تا پایان س��ال را ب��ه این انجمن صنفی اعلام کنند 
که ظاهرا جلس��ه برگزار و تناژ مورد نظر مش��خص شده 
اس��ت. ما منتظر هماهنگی دبیر انجمن فولاد با رس��ته 
آهن اس��فنجی هستیم تا نیاز واحدهای القایی را با توجه 
به ظرفیت واحدهای تولیدکننده آهن اسفنجی تقسیم 
و تامی��ن کنی��م. به گ��زارش چیلان رضا تربت��ی افزود: 
برنامه ری��زی ش��رکت توس��عه آهن گل گهر ب��ه منظور 
حمای��ت از تولید داخلی و رفع مش��کل کوره های القایی 
تامین ۱۰۰ هزار تن آهن اس��فنجی تا پایان س��ال است 
که امیدواریم انجام ش��ود. تربت��ی در ادامه توضیح داد: 
ش��رکت ما ب��ا ش��رکت ها و کوره های القای��ی به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم قرارداد دارد و به غیر از سهمیه ای 
که داریم، می توانیم بخش��ی از آن را به صورت مس��تقیم 
در اختی��ار آنها قرار دهیم و بخش��ی دیگر را هم از طریق 
کارگزاران تامین کنیم. وی در پاس��خ به این س��وال که 
آیا این تناژ پاس��خگوی نیاز بازار اس��ت، گفت: ما یکی از 
تولیدکنندگان آهن اس��فنجی هس��تیم و حداقل ۵ یا ۶ 
تولیدکننده آهن اسفنجی داریم که محصولاتشان را در 
ب��ازار عرضه می کنند که آنها هم قطعا باید در این تعهد و 
تامین خوراک کوره های القایی ش��ریک شوند. وی خبر 
داد: برای س��ال آینده س��همیه ای را با هماهنگی انجمن 
تولیدکنندگان فولاد در نظر می گیریم و از همان ابتدای 
س��ال با کوره های القایی قرارداد می بندیم که خیال آنها 
از جانب ش��رکت توس��عه گل گهر راحت باش��د. به آنها 
ای��ن تعه��د را می دهیم که تناژ مورد نظرش��ان را تامین 
می کنی��م و با هماهنگی انجمن تولیدکنندگان فولاد در 
اختیارشان قرار می دهیم. معاون بازرگانی توسعه آهن و 
فولاد گل گهر تصریح کرد: ما با افتخار اعلام می کنیم که 
امس��ال در زمینه تامین خوراک کوره های القایی در بین 
تولیدکنندگان آهن اسفنجی نخستین شرکت هستیم 
که بیش��ترین تن��اژ مورد نیاز کوره ه��ا را تامین کردیم و 

هدفمان تعطیل نشدن این کوره ها است.

چادرملو جزو نخس��تین ش��رکت هایی اس��ت که 
زنجیره تولید مشخصی را از مرحله استخراج تا محصول 
نهایی اجرای��ی کرده و در این ح��وزه گام های بزرگی 
برداشته است. هنگامی  که این شرکت آغاز به کار کرد، 
۳ کارخانه فرآوری را برای تولید کنسانتره سنگ آهن 
ایجاد کرد. چادرملو موفق ش��د حدود ۱۰ میلیون تن 
کنسانتره س��نگ آهن یعنی حدود ۴۰درصد بالاتر از 
ظرفیت اس��می تولی��د کند. برای رش��د ارزش افزوده 
نیز اقدام به س��اخت کارخانه گندله س��ازی به ظرفیت 
۳ میلی��ون و ۴۰۰ ه��زار ت��ن کرد. گام دیگ��ر اجرایی 
ش��رکت معدنی و صنعتی چادرمل��و، ایجاد یک واحد 
کارخان��ه فولاد و یک کارخانه احیای مس��تقیم تولید 
آهن اسفنجی برای مصرف در کارخانه فولاد به ظرفیت 
یک میلیون و ۵۵۰ هزار تن بوده اس��ت. جالب اس��ت 
بدانید که س��رمایه اولیه چادرملو در ابتدا ۱۰ میلیون 
ریال بود ک��ه در حال  حاضر به حدود ۴۰ هزار میلیارد 
ریال رس��یده اس��ت.  پس  از آنکه بر سیاست های اصل 
۴۴ و خصوصی س��ازی تاکید شد، سهم دولت به کمتر 
از ۵۰ درصد کاهش یافت و ش��خصیت حقوقی شرکت 
چادرملو نیز تغییر کرد و خصوصی شد. خوشبختانه ما 
با خصوصی ش��دن توانس��تیم در بورس وارد شویم، به  
این  ترتیب شرکت معدنی و صنعتی چادرملو تبدیل به 
س��هامی عام شد و در سال ۱۳۸۲سهام آن در سازمان 
بورس و اوراق بهادار تهران پذیرفته ش��د. بورس برای 
رشد اقتصادی و مجموعه معدنی ما فواید زیادی داشته 
که می توان به س��هامی عام بودن، خرید سهام ازسوی 

مردم و اجرای طرح های توسعه ای اشاره کرد.
 به این ترتیب ش��رکت معدنی و صنعت��ی چادرملو 
و ش��رکت های دیگ��ر می توانن��د با افزایش س��رمایه 
و رش��د آورده س��هامداران س��رمایه خ��ود را افزایش 
 دهن��د و طرح های توس��عه ای جدید خ��ود را اجرایی 

کنند.

هادی بشیرراد
 رئیس دفتر بودجه شرکت معدنی
 و صنعتی چادرملو

 منیر حضوری: 
بودجه یک کشور، نش��ان دهنده جایگاه دولت 
در اقتص��اد و تعیین کننده ح��دود دخالت دولت 

در جامعه است.
 س��هم درآمدهای نفتی در بودجه سال ۱۳۹۹ 
ب��ه میزان ۱۰۵ هزار میلیارد تومان کاهش  یافته 
که این مهم دولت را بیشتر به درآمدهای مالیاتی 
و گرفتن حقوق دولتی از معادن وابسته می کند. 
اما باتوجه به شرایط اقتصادی کشور افزایش ۹۰ 
درصدی حق��وق دولتی معادن در بودجه س��ال 
آینده به طور قطع بر هزینه های معادن تاثیر گذار 

است.
روزگار مع��دن درب��اره اینک��ه افزایش حقوق 
دولتی چه منطقی دارد و این مهم چقدر معادن 
بخش خصوص��ی را تحت تاثیر ق��رار می دهد با 

کارشناسان این حوزه گفت وگو کرده است.
افزایش حقوق دولتی، منطقی است �

عباسعلی ایروانی، مدیرکل 
دفتر نظ��ارت امور معدنی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت درباره افزایش ۹۰ 
درص��دی حق��وق دولتی 
مع��ادن ب��ه روزگار معدن 
گفت: قان��ون مع��ادن و آیین نامه ه��ای اجرایی 
فرآین��دی را مش��خص کرده اند ک��ه کار معدن 
براس��اس آن پیش برود و حق��وق دولتی معادن 
تهیه ش��ود؛ به  این  ترتیب مبنای ۱۰ درصد نرخ 
فروش را در نظر گرفته اند؛ البته عواملی این عدد 

را کاهش یا افزایش می دهد.
 او تاکی��د کرد: نباید فرام��وش کنیم که در هر 
صورت و در هر ش��رایطی حق��وق دولتی معادن 
کوچک نباید از ۳۰ درصد بیش��تر باشد و حقوق 
 دولت��ی مع��ادن بزرگ ه��م از ۵ درص��د کمتر

 نباشد. 
مدی��رکل دفتر نظ��ارت امور معدن��ی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این پرسش 
ک��ه چرا در بودجه س��ال ۱۳۹۹ حق��وق دولتی 
افزایش ۹۰ درصدی داش��ته، گفت: این تکلیفی 
است که دولت مش��خص و برای آن برنامه ریزی 
کرده اس��ت؛ بنابراین اگر براساس فرمولی که در 
قانون معادن و آیین نامه آمده عمل شود یک کار 

منطقی انجام  شده است. 
یعنی اگر نرخ ف��روش محصول معدنی به طور 
مثال ۵۰۰ هزار تومان باشد، حساب می کنند که 
نرخ تمام ش��ده، اس��تخراج و عوارض چقدر است 
و در نهای��ت چق��در می ماند. به  ای��ن  ترتیب اگر 
معدنکار ۲۰۰ هزار تومان س��ود کند، حدود ۵۰ 
ه��زار تومان حقوق دولت��ی پرداخت می کند که 

این عدد منطقی است و عجیب نیست.
 او تاکید کرد: اگر کس��ی گل��ه ای دارد یا فکر 

می کند که می��زان حقوق دولتی طبق انتظارش 
نیس��ت، می تواند اعتراض ها و مستندات خود را 
ارائ��ه دهد و ما هم باتوجه به آیین نامه بررس��ی 

می کنیم. 
ایروان��ی با بی��ان اینکه طبیعی اس��ت حقوق 
دولتی افزای��ش پیدا کند، اظهار کرد: در س��ال 
جاری باتوجه به اینک��ه ارزش ریال تغییر کرده، 
قیمت ها افزایش چش��مگیری داش��ته اند؛ به طور 
مث��ال یک م��اده معدنی که ن��رخ آن در هر تن 
۲۰۰ ه��زار تومان بود، در ح��ال  حاضر به ۴۰۰ 
هزار تومان رسیده است؛ در نتیجه متناسب با آن 

حقوق دولتی هم افزایش پیدا می کند.
 مدی��رکل دفتر نظ��ارت امور معدن��ی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این پرسش 
که این افزایش چقدر می تواند به بخش خصوصی 
و مع��ادن کوچک ضربه بزند، با بیان مثالی ادامه 
داد: اگر حقوق دولتی برای امسال ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان و برای س��ال آینده ۱۵۰۰ میلیارد تومان 
تعیین  ش��ده، ۵۰۰ میلی��ارد توم��ان باتوجه به 

کاه��ش ارزش ریال رقم آنچنان زیادی نیس��ت 
چراکه به تناسب نرخ فروش مواد معدنی هم زیاد 

شده است.
 گرچ��ه هزینه ها و نرخ تمام ش��ده معدن هم 
اضافه  ش��ده ام��ا این ارق��ام و اع��داد باتوجه به 
آمار گرفته ش��ده ازس��وی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت محاس��به  ش��ده و نمی ت��وان گفت که 

غیرمنطقی هستند. 
فراموش نکنیم که وزارتخانه قیمت های فروش 
را از منابع مختلف دریافت کرده و به این نتیجه 

رسیده است. 
ایروانی با تاکید بر اینکه آنچه باید مورد توجه 
قرار بگیرد، میزان درصد نرخ فروش است، ادامه 
داد: اگر برای س��ال گذش��ته ۷ درص��د در نظر 
گرفتیم باید بررسی کنیم که امسال چند درصد 
در نظ��ر گرفته  ش��ده و بعد ببینی��م که افزایش 
درص��د نرخ فروش با درص��د فروش فعلی چقدر 

تفاوت دارد. 
به این ترتیب نباید روی عدد کلی ریالی حساب 

کنی��م بلکه باید درصد فروش را مورد توجه قرار 
دهیم. 

در نتیج��ه افزای��ش درصد حق��وق دولتی به 
افزای��ش ن��رخ فروش م��اده معدنی رب��ط دارد؛ 
بنابراین افزایش حقوق دولتی سال آینده ممکن 
است نسبت به امسال ۱۰۰ درصد هم باشد و این 

چیز عجیبی نیست. 
کاهش سود شرکت های معدنی �

دانش��یار  قلمقاش،  جلیل 
پژوهشکده علوم زمین در 
پاس��خ به این س��وال که 
بودج��ه دولت را در بخش 
ب��ه چه ص��ورت  مع��دن 
می بینید به روزگار معدن 
گف��ت: دولت در لایحه بودجه ۱۳۹۹ با در پیش 
گرفت��ن سیاس��ت  کاه��ش ات��کای بودج��ه به 
درآمده��ای نفتی، افزایش ندادن ن��رخ کالاها و 
خدمات دولتی به ویژه کالاهای اساس��ی، درصدد 
اس��ت که تورم را مهار کند و سرعت رشد آن را 
کاهش دهد. بر همین اساس در لایحه پیشنهادی 
بودجه سال آینده، بهره مالکانه معادن از ۱۵۰۰ 
میلیارد تومان در سال ۱۳۹۸ به ۲۸۰۰ میلیارد 
تومان افزایش داش��ته، این در حالی است که در 
سال ۱۳۹۸ نیز شاهد رشد ۴۲.۸ درصدی درآمد 
حاصل از به��ره مالکانه و حق��وق دولتی معادن 

بوده ایم. 
در قانون بودجه سال ۱۳۹۷درآمد حاصل از بهره 
مالکانه و حقوق دولت��ی معادن ۱۰ هزار و ۵۰۰ 

میلیارد ریال پیشنهاد شده بود.

معاون پیشین سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشور درباره اینکه افزایش حقوق دولتی 
چه ض��رری دارد، گف��ت: قطع��ا افزایش حدود 
۹۰درصدی بهره مالکانه معادن در س��ال ۱۳۹۹ 
موجب کاهش سود ش��رکت های معدنی خواهد 

شد. 
ازس��وی دیگ��ر باتوجه به تورم ب��الا و افزایش 
هزینه های تولید و رکود فعالیت های عمرانی، نرخ 
محصولات معدنی در سال آینده چندان افزایش 
نمی یابد و سود شرکت های معدنی کاهش خواهد 
یافت؛ به این ترتی��ب افزایش ۹۰ درصدی حقوق 
مالکانه معادن ضمن اینکه سودآوری شرکت های 
دولت��ی و خصوصی را تحت تاثی��ر قرار می دهد، 
 هزینه بیش��تری را هم به معادن تحمیل خواهد 

کرد. 
دانش��یار پژوهش��کده علوم زمین تاکید کرد: 
ب��ا اف��ت درآم��د فروش نف��ت در س��ال ۱۳۹۹ 
و اختص��اص تمام��ی آن ب��ه تامی��ن کالاه��ای 
اساس��ی در لایحه پیش��نهادی، توسعه معادن و 
 فعالیت های معدنی ب��ا محدودیت مواجه خواهد

 شد. 
ای��ن موضوع به هم��راه افزایش به��ره مالکانه 
معادن، چش��م انداز رش��د معادن در سال آینده 
را تی��ره ک��رده و افت س��رمایه گذاری بورس��ی 
در گروه ه��ای معدن��ی و ف��ولادی را ب��ه دنبال 
خواهد داش��ت.  به  این  ترتیب در س��ال ۱۳۹۹ 
گروه های دیگر بورس��ی )صنعتی ی��ا خدماتی( 
 گزینه ه��ای مناس��ب تری برای س��رمایه گذاری

 هستند.

عباسعلی ایروانی: در سال جاری باتوجه به اینکه 
ارزش ریال تغییر کرده، قیمت ها افزایش چشمگیری 
داشته اند، به طور مثال یک ماده معدنی که نرخ آن در 

هر تن 2۰۰ هزار تومان بود، در حال  حاضر به ۴۰۰ 
هزار تومان رسیده است؛ در نتیجه متناسب با آن حقوق 

دولتی هم افزایش پیدا می کند
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هزینه های سربار 
صنعت فولاد

حلقه  اتصال صنعت
 و دانش کجاست؟ 

 یک��ی از مش��کلات عمده برای ش��رکت های 
دانش بینان در حوزه صنایع معدنی، حمایت نشدن 
از س��وی صنعت اس��ت، در حالی که این حمایت 
می تواند حمایت از کارگاه ها تا مدیران را ش��امل 
ش��ود.  هدف ش��رکت های دانش بنیان این است 
ک��ه بتوانن��د گلوگاه ه��ای صنعت را شناس��ایی 
کنن��د و با کمک دانش��گاه ها نیازهای این بخش 
را پوش��ش دهند. صنعت اگر از دانشگاه حمایت 
به عمل آورد،  ش��رکت  های دانش بنیان می توانند 
به خوبی رش��د کنند که البته یکی از بخش هایی 
که می تواند در این زمینه پیش��گام باشد، »جهاد 
دانشگاهی« اس��ت.  جهاد دانش��گاهی می تواند 
به عن��وان حلقه واس��ط بین دانش��گاه و صنعت 
ب��ه خوبی عمل کند. از طریق جهاد دانش��گاهی 
می توان ش��رکت های دانش بنیان ایجاد کرد و از 
یک س��و این ش��رکت ها را به دانشگاه و از سوی 
دیگ��ر، به صنعت و بازار مص��رف وصل کرد. این 
ش��رکت های خصوصی می توانند با قدرت کار و 
تمام نیازهای صنعت و بازار آن را برطرف کنند.

  ام��ا موضوعی که در راس��تای بومی س��ازی 
تولیدات، تجهیزات و فناوری ازسوی شرکت های 
دانش بنی��ان اهمیت دارد، این اس��ت که تا چه 
اندازه ضروری است که از این شرکت ها حمایت 
به عم��ل آوریم، ب��رای نمونه اگر از یک ش��رکت 
دانش بنی��ان نه صنعت حمایت��ی به عمل آورد و 
نه بانک ها، با چه پش��توانه ای ق��ادر به حرکت و 

رشد خواهند بود. 

 یکی از مهمترین مشکلات تولیدکنندگان در 
زنجیره تولید فولاد تامین نشدن برخی مواد اولیه 
و کمبود نقدینگی اس��ت. موضوعی که به علاوه 
موارد یاد شده سبب کندی روند تولید برای این 
تولیدکنندگان ش��ده، افزایش هزینه های سربار 
اس��ت که طی دو سال گذش��ته به شدت تورمی 
ش��ده اس��ت. به تازگی با اصلاح قیمت بنزین با 
موج دیگ��ری از افزای��ش قیمت ها نی��ز روبه رو 
خواهیم ش��د.  در نیمه نخس��ت س��ال افزایش 
قیمتی به دلیل افزایش قیمت حقوق و دستمزد، 
افزایش بهای قیمت ان��رژی به هزینه های تولید 
افزوده می ش��ود. قیمت های سربار نیز به قیمت 
تمام ش��ده افزون خواهد ش��د. تمام این افزایش 
هزینه ه��ا تاثی��ر خ��ود را بر قیمت ه��ای جدید 
خواهد گذاش��ت.   تولیدکنندگان از ابتدای سال 
گذش��ته با اعمال تحریم ها ب��ا کمبود مواد اولیه 
روبه رو شدند که با وجود تقاضای قبلی و افزوده 
شدن تقاضای جدید در یک دوره، سبب افزایش 
تقاضا و کم ش��دن عرضه در بازار ش��د. با وجود 
اینکه برخی ش��رکت ها با صد درصد ظرفیت کار 
می کنند، اما تهیه م��واد اولیه با وجود نقدینگی 
کار مش��کلی برای تولیدکنندگان شده است.  به 
تازگی نیز مقرر شده است که تولیدکنندگان سه 
براب��ر قیمت مصرف خانگ��ی، بهای گاز پرداخت 
کنند که با وجود این شرایط بخشی از هزینه های 
تولید نیز به سمت افزایش بهای گاز پیش خواهد 
رفت. از این رو ممکن اس��ت که تولیدکنندگان 
را با مش��کل افزایش هزینه ها روب��ه رو کند. این 
درحالی اس��ت که اگر م��واد اولیه به موقع تامین 
ش��ود و نقدینگی لازم در اختیار تولیدکنندگان 
قرار گیرد، واحدهای تولیدی به صورت صددرصد 
و با تمام ظرفیت قادر به کار و تولید خواهند بود.   

مسعود خاری زاده 
کارشناس فولاد

 سیدحسن سجادیان
 مدیر یک شرکت دانش بنیان

س�ارا اصغری: تامین مواد اولیه یک��ی از چالش های مهم 
و اساس��ی ای��ن روزه��ای تولیدکنن��دگان در صنایع معدنی 
ش��ده است. بیش��تر تولیدکنندگان در این صنایع تا پیش از 
تحریم ها، بخشی از مواد اولیه خود را از خارج تهیه می کردند 
که با شروع تحریم ها ازسوی امریکا با مشکلات اساسی روبه رو 
ش��ده اند، به ش��کلی که هزینه های واردات این مواد افزایش 
یافته و در داخل کش��ور دچار کمبود شده و روند کار را برای 

تولیدکنندگان این بخش مشکل کرده است. 
گران�شدن�مواد�اولیه���

علیرضا س��وهانی، مدی��ر بازرگانی یک 
شرکت تولیدکننده برنج در گفت وگو با 
روزگار مع��دن اظهار ک��رد: کارخانه ما 
ریخته گ��ری قطعات برنج��ی به روش 
تحت فشار یا دایکس��ت است. سوهانی 
در ادام��ه گفت: ظرفی��ت این کارخانه 
سالانه ۳هزار تن است که در حال حاضر با یک سوم ظرفیت، 

مشغول به فعالیت هستیم. 
وی یکی از مهم ترین مش��کلات تولی��د این واحد را تامین 
مواد اولیه برش��مرد و گفت: از یک س��و نوس��ان قیمت بسیار 
بالاست و ازس��وی دیگر، در داخل کشور با کمبود مواد اولیه 
روبه رو هس��تیم. مواد اولیه مورد نیاز ما ش��امل مس، روی و 

ضایعات برنج است.
 مش��کل اصلی ما تامین مواد اولیه اس��ت ک��ه با توجه به 
 گران ش��دن مواد اولیه و هزینه های تولید، کار را دشوار کرده

 است. 
این مدیر بازرگانی در ادامه خاطرنش��ان کرد:  مشکل دیگر، 
رکود بازار است و از آنجا که تقاضا در سطح پایینی قرار دارد، 
به زحمت می توانیم هزینه های خود را تامین کنیم. س��ال۹۶ 
بازار رونق داشت و وضعیت آن بسیار خوب بود، سال۹۷ رونق 
نس��بی بازار به هم ریخت و امس��ال بازار با مشکلات بسیاری 

روبه رو است. 

اجازه�واردات�مواد�اولیه�را�بدهیم���
همچنی��ن مدیرعام��ل ی��ک ش��رکت 
تولیدکنن��ده فروآلی��اژ در گفت وگو با 
روزگار مع��دن اظه��ار ک��رد:  یک��ی از 
موانعی که بر سر راه تولید وجود دارد، 
واردات کالایی است که ما نیز در داخل 
کش��ور ق��ادر به تولی��د آنها هس��تیم. 
محمدحس��ین عاملی در ادامه خاطرنشان کرد: چندین سال 
در تولید فروآلیاژ ویژه فعالیت کرده ایم. چندین سال است که 
با تمام س��ختی ها ایستاده ایم تا به تولید چنین فروآلیاژهایی 

دست یابیم.
 این فروآلیاژها برای صنعت فولاد بس��یار استراتژیک به شمار 
می روند و واحدهای تولیدی داخل کش��ور نیز توان تولید آنها 
را دارند، اما شاهد واردات آنها به کشور هستیم، این در حالی 
اس��ت که مواد اولیه موردنیاز تولید فروآلیاژ به س��ختی وارد 

می شود. 

در جه��ان دانش تولید فروآلیاژها وجود دارد و با فناوری های 
جدید قادر به تولید هستند.

 س��ایر کش��ورها نیز باید مواد اولیه خود را از کشورهایی که 
مواد اولیه را دارند، تامین کنند و مانعی نباید برای آنها وجود 

داشته باشد. 
40درصد�مواد�اولیه�ما�خارجی�است� �

محمدرض��ا ی��اس، مدی��ر اجرایی یک 
شرکت در حوزه مربوط به ریخته گری 
نی��ز در گفت وگ��و ب��ا روزگار مع��دن 
اظهارکرد: ش��رکت ما رنگ های نسوز، 
و  م��ذاب  تصفیه کنن��ده  پودره��ای 
عایق ه��ای حرارتی م��ورد نیاز صنعت 

ریخته گری را تولید می کند.
 ی��اس با بیان این موضوع که این واحد تولیدی در ۳ نوبت 
و با تمام ظرفیت کار می کند، اظهارکرد: مشابه تولیدات ما در 
کشور شرکت هایی وجود دارد، اما شرکت ما تا پیش از این به 

کشورهایی همچون عراق و ترکیه و ... صادرات داشت و حتی 
قرار بود به ایتالیا نیز صادرات داش��ته باش��یم و به عنوان یک 
شرکت پیش��رو در این حوزه کار کنیم، اما با وجود تحریم ها 
کار مش��کل ش��ده اس��ت.  وی ادام��ه داد : حدود۶۰درص��د 
 م��واد اولی��ه م��ا در داخ��ل و ۴۰درص��د از خ��ارج تامی��ن

 می شود.
 ب��ا وج��ود تحریم ه��ا واردات م��واد اولی��ه م��ا ق��دری با 
مش��کل روب��ه رو ش��ده، ام��ا س��عی ما ب��ر این اس��ت که با 
تامین کنندگان داخلی بیش��تر وارد مذاکره ش��ویم تا بتوانیم 
 تم��ام نیاز خ��ود را از واحده��ای تولیدکنن��ده داخلی تامین 

کنیم.  
یاس ادامه داد: با حمایت وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
کمک بانک ها بخشی از تجهیزات خود را  روزآمد کرده ایم، که 
بخش��ی از آنها نصب شده و بخشی در حال نصب است. تمام 
تلاش ما این اس��ت که برای بروزرس��انی از داخل تجهیزات 

مورد نیاز خود را تامین کنیم. 
کلام�پایانی��

در ش��رایط تحریم ها که از آن به عنوان »جنگ اقتصادی« 
ی��اد می کنن��د، طبیعی اس��ت که تامی��ن مواد اولی��ه برای 
تولیدکنندگان تبدیل به یک مش��کل اساس��ی ش��ود. البته 
بس��یاری از تولیدکنندگان برای تامین مواد اولیه خود چشم 
امید به حمایت دولت و اقدام ها و سیاس��ت های اقتصادی که 

اتخاذ می کند، دارند.
 برنامه ریزان بخش صنایع معدنی، ش��بکه بانکی و صاحبان 
صنایع باید با همکاری هم و برگزاری نشس��ت  های گوناگون، 
راهکاره��ای نوین و راهبردهای جدی��دی را برای تامین مواد 

ارائه دهند. 
گفتنی اس��ت یکی از راهکارهای اساسی در شرایط کنونی 
و در ای��ن زمینه »بازمهندس��ی تامین مواد اولیه« اس��ت که 
 این موضوع نی��ز به نوبه خود نیاز به تعریف موضوع و تحلیل

 دارد. 

پای لنگ تولید صنایع معدنی با کمبود مواد اولیه

جشنواره ای برای جمع آوری  ایده های نو

 گروه معدن: 
س�ارا اصغ�ری: پ��س از برگزاری نخس��تین 
جش��نواره و نمایش��گاه مل��ی ف��ولاد ای��ران که 
دستاوردهای قابل توجهی در راستای بومی شدن 
به همراه داش��ت، انجمن تولیدکنن��دگان فولاد 
ای��ران به دنبال آن اس��ت که دومی��ن دوره این 
جشنواره و نمایش��گاه را با رویکرد بومی سازی و 
توس��عه فناوری از ۲۳ تا ۲۶ دی سال جاری در 

برج میلاد تهران برگزار کند. 
شرکت کنندگان نخستین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد ایران معتقدند که نخس��تین دوره این 
جش��نواره و نمایشگاه با قدرت کار خود را آغاز و 
بومی س��ازی قطعات، تجهیزات و فناوری را برای 
صنعت فولاد به عنوان اه��داف اصلی خود دنبال 
کرده است. البته به گفته برخی از تولیدکنندگان 
زنجیره فولاد، این جشنواره و نمایشگاه با رویکرد 
بومی س��ازی در طول س��ال ها نیاز ب��ه پایش و 

پیگیری دارد. 
بومی�سازی�ایجاد�فناوری�است���

مدیرعامل  قنوات��ی،  عزیز 
آتی��ه خلیج فارس  ف��ولاد 
و  جش��نواره  درب��اره 
نمایش��گاه بومی سازی در 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
عن��وان ک��رد: ب��ا وج��ود 
تحریم ها و محدود ش��دن واردات برای قطعات و 
تجهیزات، بومی س��ازی فولاد تبدی��ل به یکی از 
خلأهای این صنعت شده که با برگزاری جشنواره 
و نمایشگاه بومی سازی فولاد که نخسین دوره آن 
سال گذشته ازسوی انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران برگزار ش��د، این کمب��ود در حال برطرف 

شدن است. نخس��تین دوره این جشنواره بسیار 
از  موث��ر و مفی��د برگ��زار ش��د. فولادس��ازان 
توانمندی ه��ای خود آگاه��ی یافتند و نتیجه آن 
یافتن راهکارهایی برای تامین قطعات و تجهیزات 

با ساخت داخل بود. 
قنواتی در ادامه تاکید کرد: تولید فولاد کشور 
از س��ال گذش��ته تاکنون با رش��د همراه بوده و 
فعالیت هی��چ کارخانه ای به دلی��ل نبود قطعات 
متوقف نش��ده و این موض��وع بیانگر این مطلب 
اس��ت که بومی سازی فولاد به طور کامل در حال 

انجام است. 
البته این نمایش��گاه رویک��رد بازاریابی ندارد و 
بیشتر در راستای بومی سازی و ارائه محصولات، 
تجهی��زات و راهکاری هایی برای حل مش��کلات 
تولید ف��ولاد برگزار می ش��ود؛ از این رو ضروری 
اس��ت که این نمایش��گاه به  طور مس��تمر برگزار 
ش��ود، چراکه ممکن اس��ت واحدی به س��اخت 
قطعه ای دس��ت یاب��د که این قطعه برای س��ایر 
واحدها نیز راهگش��ا باشد یا بتوانند با سازندگان 

دیگر تعامل برقرار کنند. 
جش��نواره  البت��ه  ک��رد:  خاطرنش��ان   وی 

بومی س��ازی فولاد فراتر از بومی س��ازی قطعات 
باید به س��مت ایجاد فناوری ه��ای جدید پیش 
برود. در این جش��نواره باید تمام ایده ها در کنار 
یکدیگ��ر قرار گیرند تا س��بب هم افزایی بیش��تر 
ش��وند و از بومی س��ازی قطعات عبور کرده و به 
س��مت فناوری های جدید برس��د که دس��تیابی 
 به این فن��اوری برای صنعت ف��ولاد امکان پذیر

 است. 
مدیرعامل فولاد آتیه خلیج فارس در پاس��خ به 
این پرس��ش که چه پیش��نهادی برای برگزاری 
بهتر جش��نواره و نمایشگاه بومی س��ازی دارید، 
عن��وان کرد: پیش��نهاد من اس��ت ک��ه در کنار 
نمایش��گاه، پنل های تخصصی و ارائه هایی درباره 
س��اخت قطعات برگزار و ارائه ها به طور علمی در 

قالب یک ویژه نامه   منتشر شود. 
قنوات��ی در پای��ان تاکی��د کرد: مس��ئولان به 
برگزاری چنین نمایش��گاه های باید توجه خاصی 
داش��ته باش��ند، چراک��ه اهمی��ت دادن به این 
نمایشگاه سبب حضور پررنگ تر شدن شرکت ها 
در نمایشگاه خواهند شد که با قدرت بیشتری به 

معرفی خود بپردازند. 

نیاز�جشنواره�بومی�سازی�به�پایش���
منف��رد، عض��و هیات مدی��ره ش��رکت  فره��اد 
ای��ران غلتک نیز درباره جش��نواره و نمایش��گاه 
بومی س��ازی فولاد در گفت وگ��و با روزگار معدن 
اظهارکرد: سال گذشته در جشنواره و نمایشگاه 

بومی سازی حضور داشتیم.
 این نمایش��گاه فرصت بس��یار مناسبی است تا 
فولادس��ازان گرد هم آیند. البته در طول س��ال 
تولیدکنن��دگان زنجی��ره ف��ولاد ب��ه بهانه های 
گوناگون دور هم جمع می شوند و با برگزاری هر 
نمایشگاه ش��رکت های متحمل هزینه هایی برای 

غرفه آرایی و سایر هزینه ها خواهند شد. 
منفرد یادآور شد: هرچند 
جشنواره و نمایشگاه فولاد 
ب��ا ق��درت آغ��از ش��د و 
انجم��ن  دس��ت اندرکاران 
در  فولاد  تولیدکنن��دگان 
زحمت های  راس��تا  ای��ن 
بس��یاری کش��یدند، اما پ��ای تصمیم گیری های 
متعددی در صنعت فولاد در میان اس��ت که کار 

را برای تولیدکنندگان سخت می کند. 
 وی اف��زود: چه ب��ازوی اجرای��ی وظیفه دارد 
دست فولادسازان را در دست یکدیگر قرار دهد. 
دس��ت اندرکاران انجمن تولیدکنندگان فولاد در 
این زمینه تلاش های بس��یاری انجام داده اند اما 
برای عملی شدن این تلاش ها باید حمایت  شوند.
 به عنوان نمونه، تلاش  های بسیاری در راستای 
اجرای س��ازکار بومی سازی ش��ده، اما در این باره 
موض��وع قابل توجه این اس��ت که تضمینی برای 
استفاده داخلی از قطعات بومی سازی شده وجود 

ندارد. 

عضو هیات مدیره ش��رکت ایران غلتک در ادامه 
خاطرنشان کرد: برای جشنواره بومی سازی باید 
پای��ش و پیگیری نیز انجام ش��ود. موضوع دیگر 
آن اس��ت که مجموعه ها به  ط��ور جزیره ای عمل 
می کنن��د و در این رویکرد، چند مجموعه بزرگ 
که عمده س��هامدار آنها س��ازمان ایمیدرو است، 
بای��د از چند لایه عبور کنن��د تا تبادل اطلاعات 

بین آنها انجام شود. 
 منف��رد در ادام��ه اف��زود: موض��وع دیگر این 
اس��ت که کدام نهاد تصمیم گیر، چگونه و به چه 
روش��ی، مجموعه های فولادی را مجاب می کند 
ک��ه قطعات مورد نی��از خ��ود را از داخل تامین 
کنن��د، زیرا یک واحد تولیدی از گذش��ته با یک 
ش��رکتی خارجی کار کرده و ممکن اس��ت برای 

تامین کننده جدید خود را وارد چالش نکنند.  
وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: پس از برگزاری 
جشنواره و نمایش��گاه چه نهادی پایش می کند 
ک��ه تولیدکننده تا چه اندازه قطعات و تجهیزات 
خود را بومی س��ازی کرده است یا واحدهایی که 
قطعات داخلی نیاز دارن��د، خود را ملزم به تهیه 
قطعات بومی کرده اند یا خیر؛ از این رو اگر نهادی 
ناظر و حامی بومی س��ازی وجود نداش��ته باشد، 
 ممکن است اهداف جشنواره به فراموش سپرده 

 شود. 
 عضو هیات مدیره شرکت ایران غلتک در پایان 
تاکیدک��رد: باید فضایی به وج��ود  آید که به طور 
مرتب پایش��ی در روند بومی س��ازی و اس��تفاده 
از محصولات این بخ��ش در صنعت فولاد انجام 
دهد؛ بنابراین باید تمام اهداف جشنواره در طول 
س��ال مورد پیگیری قرار می گیرد تا به طور کامل 

به بومی  سازی در این صنعت دست یابیم. 

 عزیز قنواتی: جشنواره بومی سازی فولاد فراتر از 
بومی سازی قطعات باید به سمت ایجاد فناوری های جدید 

پیش برود. در این جشنواره باید تمام ایده ها در کنار 
یکدیگر قرار گیرند تا سبب هم افزایی بیشتر شده و 

از بومی سازی قطعات عبور کرده و به فناوری های جدید 
برسد
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ید
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یادداشت

یادداشت
س�ارا اصغ�ری: به دنب��ال اس��تقبال بی نظیر 
جامعه فولاد از نخس��تین جش��نواره و نمایشگاه 
ملی فولاد ایران، دومین جش��نواره و نمایش��گاه 
نیز با رویکرد بومی سازی و توسعه فناوری از ۲۳ 
ت��ا ۲۶ دی امس��ال در برج میلاد ته��ران برگزار 

می شود. 
س��ال گذشته در این نمایش��گاه بیش از ۲۲۰ 
تفاهمنامه بین فعالان حوزه فولاد منعقد شد که 
بی��ش از ۱۲۰ به مرحله امضا رس��ید و برخی از 
فعالان این حوزه نیز از س��ال گذشته تاکنون به 

مرحله تولید و ایجاد فناوری رسیده اند. 
امضای��120تفاهمنامه���

نایب  احرامیان،  سیدبهادر 
انجم��ن  رئی��س 
تولیدکنندگان فولاد ایران 
درباره دومین جش��نواره و 
نمایشگاه ملی فولاد ایران، 
روزگار  ب��ا  گفت وگ��و  در 
معدن اظهارکرد: سال گذشته در نمایشگاه بیش 
از ۱۲۰ تفاهمنام��ه بی��ن ش��رکت های صنای��ع 
گوناگ��ون در صنع��ت ف��ولاد ب��رای قطع��ات و 
تجهیزات داخلی امضا شد و تعداد بسیاری از این 
قطع��ات و تجهیزات نیز به مرحله تولید رس��ید. 
این دستاورد سبب شد که این حرکت را ادامه دار 

به پیش ببریم. 
احرامی��ان در ادام��ه تاکی��د کرد: ب��ا توجه به 
دستاوردهای جش��نواره و نمایشگاه بومی سازی 
که از س��ال گذشته آغاز ش��ده، قصد داریم دفتر 
دائمی این جشنواره و نمایشگاه را ایجاد کنیم. 

وی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه محوریت 
جش��نواره امس��ال را با چه نگاهی قصد دارید به 
پیش ببرید، گفت: رویکرد اصلی این جش��نواره 
تاکید بر بومی س��ازی و ایجاد فناوری های جدید 
در صنع��ت ف��ولاد اس��ت ک��ه این رویک��رد در 
جش��نواره و نمایش��گاه دوم نیز دنبال می شود. 
در این راس��تا نیز گس��تره کار باز است و طیف 
بسیاری را در برمی گیرد؛ بنابراین این حرکت به 
خودی خود دنبال��ه دار خواهد بود.  نایب رئیس 

انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران همچنین در 
پاسخ به این پرسش که در صورت رفع تحریم ها 
چه اندازه این نمایشگاه را ادامه دار خواهید دید، 
عنوان ک��رد: در ص��ورت رف��ع تحریم ها ممکن 
اس��ت درهای جهانی به روی ما باز ش��ود و ما از 
فناوری های روز جهان استقبال خواهیم کرد، اما 
هم اکنون فرصت مناس��بی است که این صنعت 
را کامل به س��مت بومی سازی س��وق بدهیم؛ از 
این رو در صنعت فولاد مباحث تعمیر و نگهداری 

و ایجاد توانایی در اولویت قرار دارد. 
احرامی��ان در پاس��خ ب��ه ای��ن پرس��ش ک��ه 
برگزاری نمایش��گاه بومی س��ازی فولاد موازی با 
نمایش��گاه هایی که در طول س��ال با عنوان های 
گوناگون برگزار می شوند، نیست، عنوان کرد: در 
حقیقت نمایشگاه بومی سازی با عنوان ها و هدفی 

که برگزار می ش��ود به نوبه خ��ود منحصر به فرد 
اس��ت. البته در کش��ور باید به ای��ن نکته توجه 
کنیم که موازی کاری انجام ندهیم، زیرا در زمینه 
برگزاری جشنواره و نمایش��گاه شاهد اقدام های 
موازی بسیاری هستیم. هم اکنون تاکید دارم که 
رویکرد جشنواره و نمایشگاه فولاد منحصر به فرد 
است، چراکه در هیچ نمایشگاهی تاکید صرف بر 
بومی س��ازی وجود ندارد و در شرایط موجود و با 
توجه به تحریم ها یکی از نیازهای اساسی صنعت 

بومی سازی است. 
رویک�رد�جش�نواره�دوم،�تاکی�د�ب�ر���

فناوری
هیات مدی��ره  عض��و  شهرس��تانی،  س��یدرضا 
انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد ای��ران نیز درباره 
دس��تاوردهای جشنواره و نمایش��گاه ملی فولاد 

ایران از س��ال گذش��ته تاکن��ون در گفت وگو با 
روزگار معدن اظهارکرد: از جش��نواره و نمایشگاه 
نخس��ت بومی س��ازی فولاد در س��ال گذش��ته 
اس��تقبال بی نظیری ش��د، به گونه ای که تاکنون 
تاریخچه  برگزاری جش��نواره ها و نمایش��گاه های 
صنای��ع معدنی و فولادی چنین اس��تقبالی را به 
خود ندیده اس��ت. بی��ش از۱۴۰۰ نفر از مدیران 
ارش��د و میانی ش��رکت ها در جش��نواره حضور 
داش��تند. علاوه بر این، افزون بر ۲۲۰ تفاهمنامه 
در نمایشگاه س��ال گذشته بین شرکت ها منعقد 
ش��د که بس��یاری از این تفاهمنامه ها به قرارداد 

منجر شد. 
ادام��ه  در  شهرس��تانی 
خاطرنش��ان کرد: هدف از 
نمایش��گاه  و  جش��نواره 
بود  این  فولاد  بومی سازی 
ک��ه بس��یاری از قطعات و 
تجهی��زات در داخل تهیه 
ش��ود، ام��ا نکت��ه مهم دیگ��ری که امس��ال در 
جش��نواره دوم، قص��د داریم به ط��ور ویژه به آن 
بپردازی��م، ع��لاوه ب��ر بومی س��ازی تاکی��د ب��ر 
جدی��د  فناوری ه��ای 

 اس��ت.  وی ادام��ه داد: تحریم های امریکا باعث 

ش��د در یک س��ال و نیم گذش��ته بس��یاری از 
ش��رکت ها بخ��ش زی��ادی از تجهی��زات خود را 
بومی س��ازی  و برخی نی��ز فناوری  های جدیدی 

ابداع کنند. 
شهرس��تانی با اش��اره به برخی دستاوردهای 
جش��نواره س��ال گذش��ته و فناوری هایی که در 
صنعت فولاد ایجاد ش��ده، گفت: به عنوان نمونه، 
ش��رکتی موفق ش��ده ب��رای احیای کنس��انتره 
فن��اوری جدیدی ایجاد کن��د و مصرف آب را به 
صفر برس��اند؛ البته نکته دوم این فناوری سبب 

کاهش مصرف انرژی نیز شده است. 
نکته س��وم این موضوع اس��ت که این شرکت 
تمام تجهیزات و ماش��ین آلات را در داخل تامین 
ک��رده و هیچ گونه وابس��تگی به خارج نداش��ته 
اس��ت. یا یک ش��رکت دیگر با طراحی و ساخت 
توربین های جدی��د روی صرفه جویی در مصرف 
انرژی تمرکز کرده  اس��ت. یا ش��رکت دیگری در 
زمینه گرافیت س��وزنی کار کرده  و به دس��تاورد 
قابل توجهی رسیده و قرار است در جشنواره دوم 
از محصول خود رونمایی کنند. یا یک ش��رکت، 
روی دستگاه های نورد کار کرده که این دستگاه 
جدید از لحاظ حجم یک سوم اما از لحاظ قدرت 
دو برابر دستگاه  و فناوری های موجود است. یک 
ش��رکت نیز در زمینه ساخت گیربکس پیشرفته 
ک��ه تولید آن با کاهش هزینه همراه ش��ده، کار 
کرده است. در کل بس��یاری از شرکت ها نیز در 
 زمین��ه تجهی��زات و قطعات بس��یار موفق عمل 
کرده ان��د.   ای��ن عض��و هیات مدی��ره انجم��ن 
تولیدکنندگان فولاد ایران با تاکید بر این موضوع 
که  جشنواره امسال بر ایجاد فناوری تاکید دارد، 
عنوان ک��رد: با توج��ه به فض��ای تحریم ها باید 
فضای تولید را به س��مت امید پی��ش برد. البته 
ما تمایلی به تحریم نداریم، اما با وجود تحریم ها 
اتفاق ه��ای خوب��ی در حال روی دادن اس��ت و 
ش��اهد تغیی��رات و تحولات بس��یاری در زمینه 
بومی س��ازی صنعت فولاد هس��تیم و امیدواریم 
 فن��اوری خود را نی��ز به کش��ورهای دیگر صادر 

کنیم. 

جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد بارویکرد توسعه فناوری در راه است

صنعت فولاد با رعایت استانداردها آلاینده نیست

 آلایندگی در 
صنعت سیمان 

 ثمردهی تولید
 با ثبات قوانین 

ب��رای  بس��یار حیات��ی  موضوع ه��ای  از  یک��ی 
تولیدکنن��دگان، ثب��ات قوانی��ن اس��ت، چراک��ه 
در بس��تر ثب��ات قوانی��ن تولیدکنن��ده وضعیت و 
ه��دف خ��ود را در بازه ه��ای زمان��ی کوتاه م��دت 
خواه��د تعری��ف  به درس��تی  بلندم��دت   و 

 کرد. 
در غی��ر این صورت، نبود ثب��ات قوانین به ضرر 
تولی��د و تولیدکننده خواهد ش��د. در صورت نبود 
ثب��ات قوانی��ن تولیدکنن��ده ام��کان پیش بینی و 
برنامه ری��زی در کاره��ا و برنامه هایش را از دس��ت 
می دهد.  در ش��رایطی که قوانین مدام تغییر کند، 
تولیدکنن��ده نیز دچار س��ردرگمی های بس��یاری 
می ش��ود، به ویژه برای صنایع س��نگین مانند فولاد 
یا آلومینیوم که فرآیند تولید در این صنایع به یک 
فرآین��د زمانبری نی��از دارد و در طول زمان خاص 
تولید نهایی به ثمر خواهد نشست که اگر بستر لازم 
برای این کار وجود نداشته باشد، واحدهای فعال د 

ر این عرصه بسیار متحمل ضرر خواهند شد. 
  ح��ال اگر قوانینی که وضع می ش��ود، متناقض 
باش��د، وضعی��ت تولیدکننده وخیم ت��ر نیز خواهد 
بود.  براس��اس برنام��ه  ش��رکت ها، تولیدکنندگان 
به طورمعم��ول در یک ب��ازه زمانی یک س��اله باید 
برنامه ریزی داشته باشند و این امر به یقین نیازمند 
ثبات قوانین نی��از دارند.   در کل قوانین هر اندازه، 
ثبات لازم را داش��ته باش��ند، به سود تولیدکننده و 
روال تولی��د خواهد بود تا براس��اس آن برنامه های 

خود را به پیش ببرد. 

یک��ی از صنایعی که در چند دهه گذش��ته با 
رش��د قابل توجهی روبه رو بوده، صنعت س��یمان 
اس��ت که هم سبب اشتغالزایی و هم درآمدزایی 
ش��ده است. اما براس��اس برداش��ت عامیانه این 
ادعا مطرح اس��ت که صنایع س��یمان جزو یکی 
از صنای��ع آلاین��ده به ش��مار م��ی رود. البته این 
وظیفه واحدهای س��یمانی اس��ت ک��ه این نگاه 
غلط را اص��لاح کنند، زیرا یک��ی از اولویت های 
واحدهای تولیدی سیمان، توجه به محیط زیست 
و اقدام های��ی برای پاک نگه داش��تن آن اس��ت.  
اکن��ون زمان تفکر تولید به ه��ر قیمتی به پایان 
رسیده است. در گام نخست باید زیرساخت های 
لازم را برای صنعت ایجاد کرد و سپس براساس 
آن به سمت توسعه پایدار گام برداشت و در کل 

به فکر نسل های آینده نیز بود. 
 البته واحدهای س��یمانی برای کاهش میزان 
آلایندگی ه��ای خود، باید خروج��ی آلاینده  ها را 
روزآمد کنند تا میزان آلایندگی به حداقل ممکن 
برسد. هرچند در این راس��تا برخی شرکت های 
س��یمانی پیشگام ش��ده و فراتر از استانداردهای 
سازمان محیط زیست نیز عمل می کنند، زیرا به 
این باور رس��یده اند که بدون شک توسعه پایدار 

در گرو حفظ محیط زیست است.  
هم اکن��ون در جه��ان واحده��ای صنعتی در 
کنار مناطق مس��کونی ایجاد می ش��وند منتهی 
موضوع آن اس��ت که با روزآمد ک��ردن فناوری 
آلودگی خ��ود را کاهش داده ان��د.  هم اکنون در 
ای��ران نیز کارخانه های س��یمان مانند گذش��ته 
آلاین��ده نیس��تند و خروج��ی دودکش های این 
وحداها لزوما آلاینده نیست، چراکه با اقدام های 
انجام ش��ده در این کارخانه ها، صنعت سیمان در 

حال پیش رفتن به سمت صنعتی پاک است.  

فریدون پناهی
رئیس محیط زیست شرکت سیمان ارومیه 

 
امیرحسین بابایی
 فعال حوزه آلومینیوم

 سارا اصغری: 
ب��ا افزایش غلظت کربن در اتمس��فر، تغییرات 
آب و هوای��ی و همچنی��ن آلودگ��ی کلانش��هر، 
سیاس��ت های کارخانه ها باید بر مبنای استفاده 
از انرژهای��ی که کمترین می��زان آلایندگی برای 
محیط زیس��ت را به هم��راه دارد، به پیش برود.  
در نگاه نخست، صنعت فولاد جزو یکی از صنایع 
آلاینده به ش��مار می رود، اما این در حالی اس��ت 
ک��ه با به روزآمد ش��دن فناوری ای��ن واحدها و 
همچنی��ن نصب غبارگیرهای��ی برای جذب غبار 
و همچنین تصفیه خانه های مدرن برای پس��اب 
می ت��وان میزان آلودگ��ی در ای��ن واحدها را به 

حداقل ممکن رساند. 
راهکارهایی�برای�کاهش�آلایندگی��

مجید محمودی کارشناس 
فولاد درباره آلایندگی در 
صنعت فولاد در گفت وگو 
با روزگار معدن اظهار کرد: 
فولادس��ازی  دنی��ا  در 
به روش  به صورت معمول 
کوره بلند انج��ام می گیرد که در این روش برای 
احیای س��نگ آهن از کک اس��تفاده می شود که 
این فرآیند به ش��دت آلوده کننده هوا است، مگر 
اینک��ه واحده��ا، تمهیداتی برای آن اندیش��یده 
باش��ند. یکی از این تمهیدات، نصب فیلترهایی 
برای کک سازی است که البته این موضوع قدری 

هزینه بر است.
 محم��ودی در ادامه توضی��ح داد:  در ایران تنها 
واحد فولادس��ازی که ب��ا روش ک��وره بلند کار 
می کند، ذوب آهن اصفهان اس��ت که این واحد 
نسبت به س��ایر واحدهای فولادس��ازی آلودگی 

بیشتری دارد.
 ذوب آه��ن اصفه��ان، ب��رای احی��ای س��نگ 
آهن از زغال س��نگ اس��تفاده می کن��د و بخش 
کک س��ازی بس��یار آلوده کننده ای دارد که باید 
به فیلترس��یون مجهز ش��ود که بس��یار هزینه بر 
اس��ت. البته این واحد طی س��ال های گذش��ته 
 چند طرح ب��رای کاهش آلودگی خود اجرا کرده

 است. 
 محم��ودی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: در کل 
واحدهای فولادی در کش��ور برای احیای سنگ 
آهن از گاز طبیعی به جای زغال س��نگ استفاده 
می کنند و گاز طبیعی یک انرژی پاک به ش��مار 
می رود و کش��ورهایی ک��ه گاز در اختیار ندارند، 
 این انرژی ب��رای آنها یک انرژی گران به ش��مار 

می رود. 
کش��ورهایی مانن��د چین و ژاپن از زغال س��نگ 
اس��تفاده می کنند، چراکه گاز برای آنها بس��یار 
گران تمام می شود.  وی همچنان در ادامه یادآور 
ش��د:  برخی واحدهای فولادی در چین به شدت 

آلودکننده شده بودند که در این راستا این کشور 
برخی واحدهای خود را تعطیل کرد و هم اکنون 
نی��ز در حال اصلاح فرآیندهای فولادس��ازی در 
جهت کاهش آلودگی اس��ت. این درحالی است 
ک��ه هم اکنون برخی کش��ورهای اروپایی  فرآیند 
کوره بلند خود را به گون��ه ای اصلاح کرده اند که 
آلودگی ه��ای آن به حداقل ممکن رس��یده، اما 
کش��ور چین هنوز از این نظر از اروپایی ها عقب 

مانده است. 
 این کارش��ناس ف��ولاد در ادامه خاطرنش��ان 
کرد:  در ایران بیش��تر واحدهای فولادی با روش 
احیای مس��تقیم از گاز به��ره می گیرند و در این 
 راس��تا میزان آلودگی های آن در حداقل ممکن

 است. 
 محمودی در پاس��خ به این پرس��ش که روش 
»پرد« ک��ه فناوری ایرانی اس��ت از نظر آلودگی 
چگونه اس��ت، عنوان کرد:  فناوری »پرد« از نظر 
آلایندگی با میدرکس که روش احیای مس��تقیم 

اس��ت، تفاوتی ندارد و فرآین��د تولید آن فرآیند 
پاکی است.   وی ادامه داد: سنگ آهن اگر دارای 
س��ولفور بالایی باشد، احیای آن سبب آلایندگی 
بیش��تری می ش��ود. برخی واحده��ا در زنجیره 
تولید فولاد بیش��تر آلاینده هستند، برای نمونه 
واحدهای گندله س��ازی نس��بت به سایر واحدها 

آلاینده ترند. 
  این کارش��ناس فولاد افزود: در فولادس��ازی 
هنگام ش��ارژ آهن اس��فنجی غبار بسیاری ایجاد 
می ش��ود که اگر غبارگیرهای مناس��بی در این 
واحدها نصب نش��ود، به ش��دت محی��ط را آلوده 

می کند.  
محمودی ادامه داد:  فرآیند احیای مستقیم در 
فولادسازی نس��بت به کوره بلند هرچند پاک تر 
است اما نصب غبارگیر برای این واحدها ضروری 
به شمار می رود.  وی تاکید کرد: اگر کنترل لازم 
روی واحده��ای ف��ولادی انجام نگی��رد می توان 
اذع��ان کرد که صنعت فولاد یک صنعت آلاینده 

است، البته این آلاینده هایی که عنوان شد بیشتر 
مرب��وط ب��ه آلایندگی هوا اس��ت ک��ه در زمینه 
 س��ایر موارد باید آلایندگ��ی را به حداقل ممکن

 رساند.  
 محم��ودی ب��ه تصفیه خانه ه��ای واحده��ای 
فولادی نیز اشاره کرد و گفت: اگر تصفیه خانه های 
واحده��ای ف��ولادی چرخ��ه آب مصرف��ی را به 
کارخانه بازنگردانند و به محیط زیست بازگردد، 
به ش��دت آب را آل��وده خواهند ک��رد؛ از این رو 
فولادس��ازان بزرگ حتما بای��د تصفیه خانه های 
مدرن داش��ته باشند و پس��اب های صنعتی را به 
هیچ عنوان به محیط بازنگردانند و پس از تصفیه 
دوب��اره آن را مورد اس��تفاده ق��رار دهند که این 
موضوع از یک س��و سبب صرفه جویی در مصرف 
آب می ش��ود و از س��وی دیگر از آلوده شدن آب 

پیشگیری به عمل می آورد.   
وی در پای��ان تاکی��د ک��رد: واحده��ای فولاد 
اگ��ر غبارگیرها را ب��رای پیش��گیری از آلودگی 
ه��وا نصب کنند و ب��ه تصفیه خانه ه��ای مدرنی 
برای پس��اب آب مجهز باش��ند، می ت��وان اذعان 
 کرد که صنعت فولاد جزو صنایع پاک به ش��مار

 می رود.  
واحده�ای�ن�ورد�در�۶0کیلومت�ری���

شهرها
همچنی��ن زکری��ا نایبی مدیر تحقیق و توس��عه 

فولاد ن��اب تبریز درب��اره آلایندگ��ی واحدهای 
پایین دس��ت صنعت فولاد در گفت وگو با روزگار 
مع��دن اظهار کرد: براس��اس آیین نامه س��ازمان 
محیط زیس��ت کش��ور، واحدهای نورد هر ۳ ماه 
یکب��ار باید کوره های خود را آنالیز کرده و نتیجه 
آن را ب��رای اداره محیط زیس��ت ارس��ال کنند. 
براس��اس این آیین نامه، حدود مجاز گازهایی که 
این کوره ها ایجاد می کنند براس��اس اس��تاندارد 
مشخص خواهد ش��د که واحدهای نورد ملزم به 

رعایت آن هستند. 
 نایبی در ادامه خاطرنشان 
کرد: ش��رکت های نورد در 
کشور چون از گاز طبیعی 
اس��تفاده می کنند، بیشتر 
رعایت  را  استانداردها  این 
از  اس��تفاده  می کنن��د. 
م��ازوت و گازوئیل آلایندگی بیش��تری به همراه 
دارد ت��ا اس��تفاده از گاز طبیعی.   وی همچنین 
یادآور ش��د: از س��وی دیگر موضوع این است که 
واحدهای نوردی در ۵۰ تا ۶۰ کیلومتری شهرها 
ایجاد ش��ده اند و برای شهرها آلایندگی به همراه 
ندارند.  مدیر تحقیق و توس��عه فولاد ناب  تبریز 
در ادامه خاطرنش��ان کرد: واحده��ای نورد باید 
غبارگیر ها و سیستم تصفیه مناسبی نصب کنند 
تا میزان آلایندگی آنها به حداقل ممکن برسد. 

مجید محمودی: واحدهای فولاد اگر غبارگیرها را برای 
پیشگیری از آلودگی هوا نصب کنند و به تصفیه خانه های 

مدرنی برای پساب آب مجهز باشند، می توان اذعان کرد 
که صنعت فولاد جزو صنایع پاک به شمار می رود

سیدرضا شهرستانی: از جشنواره و نمایشگاه نخست 
بومی سازی فولاد در سال گذشته استقبال بی نظیری شد، 
به گونه ای که تاکنون برگزاری جشنواره ها و نمایشگاه های 
صنایع معدنی و فولادی چنین استقبالی را به خود ندیده 
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یادداشت

یادداشت

چشم انداز۱۴۰۴ 
و جشنواره ملی فولاد 

صنع��ت فولاد به یک��ی از صنایع مهم تبدیل ش��ده 
که افتخار آن برای فولادس��ازان و صنعتگران اس��ت. 
بازدهی صنع��ت فولاد ایران ۷۰ درصد ش��ده و دلیل 
آن این اس��ت که بیش��تر واحد ها در ابتدای راه اندازی  
هس��تند و تولید ۵۵ میلیون تن فولاد دور از دسترس 
نیست؛ از این رو نمایشگاه ها، فرصت هایی را برای ارائه 
بومی  س��ازی از طریق اع��ام نیاز ه��ای کارخانه های 
زنجی��ره آهن و ف��ولاد به قطعات، تجهی��زات و دانش 
فنی مهندس��ی همچنی��ن برق��راری ارتب��اط بی��ن 
کارخانه ه��ای ف��ولادی، تامین کنن��دگان داخل��ی و 
بازدید کنن��دگان از طریق اس��تقرار و گردش عملیات 
میز ه��ای اختصاص��ی هدایت گر فراهم کرده اس��ت.  
پیش از این تولید کنندگان ماشین آلات، فولادسازان 
و سایر فعالان این حوزه به طور جزیره  ای به جمع آوری 
اطاع��ات تولید کنندگان داخل��ی می پرداختند که با 
راه اندازی این س��امانه به اطاعات جامع و یکپارچه در 
این زمینه دست می یابیم. همچنین با وجود تحریم ها 
و افزایش نرخ دلار لزوم داشتن اطاعات جامع قطعات 
و ماشین آلات بومی  سازی ش��ده یا مورد نیاز را بیشتر 
مورد توجه ق��رار می دهند. برای تولید ۵۵ میلیون تن 
فولاد، سالانه به ۱۶۲ میلیون تن سنگ  آهن نیاز است 
و اگر ب��ا ۸۰ درصد ظرفیت کار کنی��م برای تولید ۴۴ 
میلیون تن فولاد، س��الانه ۱۳۰ میلیون تن سنگ  آهن 
لازم اس��ت. از این رو آسیب شناس��ی  ها نشان می دهد 
چالش  هایی در مسیر تولید ۵۵ میلیون تن فولاد وجود 
دارد که مهم ترین آنها اکتش��افات س��نگ  آهن، ایجاد 
زیرس��اخت های مربوط به تامین آب و زیر ساخت های 
حمل ونقل ریلی است که فعالیت با ۸۰ درصد ظرفیت 

تولید معضات این چالش  ها را کمرنگ  تر می کند. 

رکورد صادرات بیش از 
۳۵ هزارتن ورق فولادی 

از سوی شرکت اکسین
مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان گفت: 
این ش��رکت با صادرات بی��ش از ۳۵ هزار تن ورق 
فولادی در اندازه های مختلف در هشت ماه نخست 
امس��ال به یک رک��ورد در زمینه صادرات دس��ت 
یاف��ت. بالاترین رکورد صادرات از این ش��رکت در 
س��ال ۱۳۹۵ با ۲۸ هزار تن ب��ود.  امین ابراهیمی 
عص��ر دوش��نبه در حاش��یه روز پایانی نمایش��گاه 
س��اخت تجهیزات صنعت نفت و گاز خوزستان در 
محل نمایشگاه های بین المللی اهواز، بیان کرد: این 
شرکت در این مدت ۵۷۰هزار تن انواع ورق فولادی 
را تولید کرده اس��ت. وی با بیان اینکه امسال چهار 
بازار جدید به تعداد بازارهای صادراتی شرکت فولاد 
اکسین خوزس��تان اضافه شد گفت: با وجود جنگ 
اقتصادی و تحریم های شدید بر روی مبادلات بانکی 
و تجاری کش��ور، خوشبختانه امس��ال نیز صادرات 
ورق های فولادی به کش��ورهای اتحادیه اروپا ادامه 
داشته اس��ت. وی ادامه داد: صادرات ورق های این 
شرکت به اتحادیه اروپا تا سال ۱۳۹۷ تنها از طریق 
شرکت های تجاری ایرانی انجام می شد در حالی که 
امسال برای نخستین بار و به صورت مستقیم اقدام 
به انعقاد قرارداد با مش��تریان اروپایی ش��ده است. 
ابراهیمی گفت: صادرات ورق های فولاد اکسین در 
سال های ۱۳۹۵ تا ۱۳۹۷ به اتحادیه اروپا در دوره 
برجام و پس از لغ��و تحریم های غربی انجام گرفته 
بود در حالی که امس��ال صادرات ب��ه این اتحادیه 
در شرایطی انجام شد که ش��دیدترین تحریم های 
غربی بر روی مبادلات بانکی و تجارت فولاد کشور 
سایه انداخته است. وی همچنین به رتبه برتر یکی 
از محصولات آلیاژی این ش��رکت به عنوان محصول 
برتر تحقیق و توس��عه واحدهای صنعتی و معدنی 
کشور اشاره کرد و گفت: در آذر امسال در هشتمین 
جش��نواره پژوهش و فناوری وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت که همزمان با هفت��ه پژوهش در تهران 
برگزار ش��د، از ش��رکت فولاد اکسین خوزستان در 
دس��تیابی به روش و تکنول��وژی تولید ورق عریض 
ف��ولادی گرید )CK۴۵c(به عن��وان محصول برتر 
تحقی��ق و توس��عه واحده��ای ف��ولادی صنعتی و 

معدنی کشور تقدیر شد.

محمدمهدی یارجانلی
 مدیرعامل صنعت ورق آرین پاژ 

 آیین عملی��ات اجرایی طرح های تکمیل��ی چرخه تولید 
مجتمع مس سونگون که شامل فاز ۳ تغلیظ و آغاز عملیات 
ذوب و پالایش اس��ت با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت 
آغاز ش��د.گفتنی اس��ت در ش��رایط کنونی و ب��ا فعالیت ۲ 
کارخان��ه تغلیظ در مجتمع مس س��ونگون، ۱۴میلیون تن 
ماده معدنی )به عنوان خوراک( استخراج و در مجموع حدود 

۳۰۰ هزار تن کنسانتره تولید می شود. 
طرح توس��عه مس سونگون در یک بس��ته طراحی شده و 
ش��امل کارخانه ذوب و پالایش و اسید سولفوریک است که 

بدون هیچ گونه آلایندگی اجرا می شود.
سرمایه�گذاری�یک�میلیارد�یورویی��

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: امسال باوجود افزایش 
تحریم ها، در تولید مس رکورد خواهیم زد و بیشترین تولید 
را خواهیم داشت و سال آینده نیز با برنامه ریزی انجام شده 

در مس سونگون رکوردی دیگر ثبت می شود. 
به گزارش ایرنا، رضا رحمانی در آیین آغاز عملیات اجرایی 
طرح ه��ای تکمیلی چرخه تولید مجتمع مس س��ونگون که 
ش��امل ف��از ۳ تغلیظ و آغاز عملیات ذوب و پالایش اس��ت، 
گفت: ی��ک میلیارد یورو در حوزه مس س��ونگون ازس��وی 
شرکت ملی مس ایران سرمایه گذاری می شود که این میزان 
س��رمایه گذاری به نرخ امروز بیش از ۱۴ هزارمیلیارد تومان 

است. 
وی اظهارکرد: این میزان سرمایه گذاری در قالب ۱۷ طرح 

با محوریت ورزقان و سونگون انجام می شود. 
وی ب��ا بیان اینک��ه تعدادی از این طرح ها پیش��رفت های 
بالایی دارد، گفت: تا پایان امس��ال پ��روژه »لیچینگ« این 

مجتمع برای تولید مس کاتدی به بهره برداری می رسد. 
وزیر صنعت، معدن و تج��ارت ادامه داد: با بهره برداری از 
این طرح سال آینده نخس��تین مس کاتدی در این مجتمع 
تولی��د و به بازار عرضه و در ۴ س��ال آینده نیز مرحله ذوب 

آن تکمیل می شود.
رحمانی از مس��ئولان و س��اکنان منطقه خواست با توجه 
به گس��ترش مجتمع مس س��ونگون، به فکر ایجاد شهرک 
تخصصی و صنایع وابسته و حوزه حمل ونقل در این منطقه 

باشند. 
وی با بیان اینکه س��ال گذش��ته فراز و نش��یب زیادی در 
کش��ور وجود داش��ت، گفت: کش��ور در تامین بس��یاری از 
تولیدات عمده با مشکل روبه رو بود که با تاش صنعتگران، 
معدن��کاران، فعالان اقتصادی، صادر کنندگان و مردم در این 

جبهه نیز پیروز شدیم. 
رحمانی با اشاره به وضعیت اقتصادی کشور و تحریم های 
دش��منان گفت: با وج��ود این وضعی��ت در تولید مس ۱۳، 
فولاد ۶.۵، شیشه ۱۷، کاش��ی و سرامیک ۶.۵، سیمان۵.۵، 
صنایع غذایی ۱۵ و داروی انس��انی ۳۰ درصد افزایش تولید 
و در خودرو با آلومینیوم نیز کاهش تولید داشتیم که بخش 

عمده آن تا پایان امسال جبران می شود. 
وی اف��زود: امس��ال وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت در 
۷محور ش��امل مع��دن و صنایع معدنی، صادرات، س��اخت 
داخلی، فناوری، فضای کس��ب و کار و تامین مالی و مباحث 
نوین برنامه ریزی کرده اس��ت که ای��ن محورها در قالب ۳۴ 
برنامه اجرایی می ش��ود ک��ه یکی از ای��ن برنامه ها توجه به 

مناطق محروم است. 
رحمان��ی فعال س��ازی مع��ادن کوچ��ک را از برنامه های 
۳۴گانه این وزارت اعام کرد و گفت: هر کس در این زمینه 
سرمایه گذاری کند شرکت ملی مس تولیدات آنها را به نرخ 

روز با قرارداد بلندمدت تضمینی خریداری می کند. 
ظرفیت�به��400هزار�تن�می�رسد��

مدیرعامل ش��رکت ملی مس ایران اعام کرد: با بهره برداری 
از کارخانه ذوب س��ونگون، ظرفیت ذوب در شرکت مس در 
چند سال آینده به ۵۰۰ هزار تن مس آندی حاصل از فرآیند 

پیرومتالورژی خواهد رسید. 
به گزار ش روابط عمومی ایمیدرو، اردشیر سعدمحمدی در 
آیی��ن آغاز عملیات اجرایی فاز ۳ تغلیظ، کارخانه های ذوب، 

پالایشگاه و اسیدسولفوریک مجتمع مس سونگون با حضور 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، گفت: تا پایان امسال ظرفیت 
کارخانه های ذوب مس کشور به ۴۰۰ هزار تن می رسد.  وی 
ادامه داد: امروز عملیات اجرایی کارخانه فلوتاس��یون سرباره 
مس س��ونگون با ظرفیت ورودی روزانه ۹۰۰ تن سرباره و با 
هدف افزایش بهره وری و بازیابی مس موجود در سرباره های 
ایجادش��ده در مراحل ذوب آغاز خواهد شد.  سعدمحمدی 
گفت: همچنین ش��اهد عملیاتی ش��دن فاز ۳ مجتمع مس 
سونگون هستیم که واحد ذوب و پالایش آن عملیاتی خواهد 
شد و ۱۷ زیرپروژه به اجرا درخواهد آمد. مدیرعامل شرکت 
ملی مس ایران با اش��اره به دستور ویژه وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت ب��رای رعایت الزامات زیس��ت محیطی در اجرای 
طرح های صنایع معدنی کش��ور اظهارکرد: متعهد هس��تیم 
تمامی الگوهای زیس��ت محیطی را به دق��ت رعایت  کنیم و 
آخری��ن فناوری های روز را در این صنایع به کار ببندیم. وی 
اف��زود: با توجه به افزایش درخواس��ت جهانی مس، به دنبال 
آن هس��تیم تا عاوه بر تامین ۲۰ درصد از سهم صادرات به 
کشورهای همسایه، سهم مناسبی از تامین مس جهان را نیز 

به خود اختصاص دهیم. 
افزایش�تا�یک�میلیارد�تن��

در این آیی��ن مدیر مجتمع مس س��ونگون در آغاز آیین 
عملی��ات اجرایی طرح های تکمیل چرخه تولید این مجتمع 
گفت: شناسایی ذخایر جدید این معدن در یک سال گذشته 
در دستور کار بوده و خوشبختانه با اکتشافات جدید، ذخیره 

۳۴۰ میلیون تنی این معدن هم اکنون بالای یک میلیارد تن 
برآورد می ش��ود.  رضا شریفی افزود: با توجه به مزیت نسبی 
منطقه در حوزه معادن، توسعه این بخش در این شهرستان 

مورد توجه ویژه قرار گرفته است. 
وی ادامه داد: وس��عت کنونی مجتم��ع صنعتی و معدنی 
س��ونگون افزون بر ۵ میلیون مترمکعب اس��ت و اکتشافات 
جدی��د، راه اندازی فازه��ای ۴ و ۵ و ۶ این مجتمع در چند 

سال آینده پیش بینی و در حال پیگیری است. 
ش��ریفی تصریح کرد: همزمان با اجرای طرح های توسعه 
ای��ن معدن و صنای��ع معدنی مرتبط ب��ا آن، انجام خدمات 
اجتماع��ی و کمک به تامین برخی زیرس��اخت های لازم در 
س��طح شهرستان و روس��تاهای اطراف نیز در حال پیگیری 

است. 
مدیر مجتمع مس سونگون اعام کرد: این مجتمع اشتغال 
مستقیم برای ۴۲۱۰ نفر را فراهم آورده و فقط در یک سال 
گذشته اشتغالزایی مستقیم آن، بیش از ۵۰۰ نفر بوده است. 

خام�فروشی�کاهش�یافته�است���
استاندار آذربایجان شرقی نیز در آیین 
بهره برداری از طرح های تکمیل چرخه 
تولی��د مجتمع مس س��ونگون گفت: 
امروز روز مهمی نه تنها برای شهرستان 
ورزقان و اس��تان آذربایجان ش��رقی، 
بلکه برای کل کشور در حوزه معدن و 

صنایع معدنی است.
به گزارش ش��اتا، محمدرضا پورمحمدی افزود: اگر چرخه 
تولید مس در این مجتمع تکمیل ش��ود این اتفاق بزرگ در 
س��خت ترین شرایط تحریم است و این نشان از همت والای 
مس��ئولان در راستای تحقق منویات رهبر معظم انقاب در 

رونق تولید در کشور بوده است. 
وی ادام��ه داد: بخ��ش معدن بزرگ ترین موهبت اس��تان 
آذربایجان شرقی بوده و در حوزه صنایع معدنی مس و طا، 

تولیدات استان در حال افزایش است. 
پورمحمدی اضافه کرد: با توجه به توجه ویژه وزیر صنعت، 
معدن و تجارت به توس��عه صنایع معدنی در س��طح کشور، 
امروز خام فروشی در تولیدات معدنی به شکل گذشته وجود 

ندارد.
اس��تاندار آذربایجان ش��رقی در پایان تصری��ح کرد: قطع 
به یقین تکمیل چرخه تولید مجتمع مس سونگون به حرکت 

بهتر چرخ صنعت کشور خواهد انجامید. 

وزیر صنعت،  معدن و تجارت در آیین آغاز عملیات اجرایی طرح های تکمیلی چرخه تولید مجتمع مس سونگون خبر داد

ثبت رکورد تولید مس در سال جاری 

امضای بزرگان صنعت فولاد پای یک جشنواره 
در�آستانه�برگزاری�دومین�جشنواره�و�نمایشگاه�ملی�فولاد�ایران��مطرح�شد

 محبوبه ناطق: 
جامعه فولاد از»دومین جش��نواره و نمایشگاه 
مل��ی ف��ولاد ایران« ک��ه قرار اس��ت ب��ا رویکرد 
بومی سازی و توسعه فناوری از ۲۳ تا ۲۶ دی سال 
جاری در برج میاد تهران برگزار ش��ود، استقبال 

بی نظیری کرد. 
این جشنواره که س��ال گذشته نخستین دوره 
آن برگزار شده بود، ازسوی شرکت کنندگان مورد 
توجه و اس��تقبال فراوانی ق��رار گرفت و همانطور 
که پیش بینی می ش��د دومین دوره نیز تاکنون از 
اس��تقبال خوبی ازسوی جامعه فولادی برخوردار 

شده است. 
آغازگر�یک�موج�فراگیر�بومی�سازی��

به��رام س��بحانی، رئیس 
انجم��ن تولیدکنن��دگان 
ف��ولاد ایران با اع��ام این 
خب��ر گف��ت: نخس��تین 
جشنواره و نمایشگاه ملی 
فولاد ایران که در دی سال 
گذش��ته برگ��زار ش��د، آغازگر یک م��وج فراگیر 
بومی س��ازی و حمای��ت از تامی��ن داخلی بود که 
خوش��بختانه با اس��تقبال بی نظیر جامعه فولاد 
کش��ور روبه رو شد. وی افزود: در همین راستا و به 
درخواس��ت تولیدکنن��دگان و تامین کنن��دگان 
زنجیره ف��ولاد، دومین دوره ای��ن رویداد ملی به 
همت انجمن و با مش��ارکت تمامی ش��رکت های 
ب��زرگ فولادی و معدنی و تامین کنندگان مطرح 
داخل��ی و همچنی��ن با حمایت ایمی��درو، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری و اتاق ه��ای بازرگانی ایران و 
ته��ران از ۲۳ تا ۲۶ دی س��ال جاری در برج میاد 

تهران برگزار می شود.
رئیس انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران این 
جش��نواره و نمایش��گاه را بزرگترین گردهمایی 
تولیدکنن��دگان، تامین کنن��دگان، بازرگان��ان و 
متخصص��ان زنجی��ره آهن و فولاد ای��ران عنوان 
و اظه��ار کرد: در نخس��تین دوره این جش��نواره 
بی��ش از ۱۴۰۰ نفر از مدیران و مس��ئولان فولاد 
کش��ور در آیین راه اندازی گرده��م آمدند و در ۴ 
روز، بی��ش از ۱۰ هزار نفر از نمایش��گاه ملی فولاد 
ایران با محوریت ارائه فرصت های س��اخت داخل 
در زنجیره فولاد بازدید کردند. سبحانی افزود: در 
دوره نخست جش��نواره، بیش از ۲۲۰ تفاهمنامه 
بی��ن فولادس��ازان و تامین کنن��دگان داخلی به 
ارزش تقریبی ۹۰۰ میلیارد تومان منعقد ش��د که 
براساس پایش انجام شده، تاکنون حدود نیمی از 

آن به مرحله عقد قرارداد و تولید و تحویل رسیده 
است. 
ارائه�دستاوردهای�بومی�سازی���

مع��اون برنام��ه ش��رکت 
بین الملل��ی  مهن��دس 
فولادتکنیک و مشاور طرح 
جام��ع ف��ولاد کش��ور نیز 
گفت: توسعه ساخت داخل 
در کل زنجی��ره صنع��ت 
ف��ولاد از بخش معدن گرفت��ه تا تولید محصولات 
فولادی فراهم شده و جش��نواره ملی فولاد ایران 
فرصت مناس��بی است که ش��رکت های ذی ربط 
دس��تاوردهای خود را در زمینه بومی سازی ارائه 

کنند. 
مه��ران محجوب ن��ژاد افزود: اکن��ون در بخش 
مع��دن و صنایع معدنی ش��رکت های توانمندی 

حض��ور دارند که توان قابل توجهی برای س��اخت 
داخ��ل قطع��ات مورد نی��از کارخانه ه��ای تولید 

کنسانتره و گندله دارند. 
وی ادام��ه داد: این مه��م در واحدهای احیای 
مس��تقیم با نس��بت قاب��ل توجه داخلی س��ازی 
و در واحده��ای فولادس��ازی نی��ز انجام ش��ده 
اس��ت. درحال حاضر ش��رکت های مهندس��ی و 
پیمانکاری در کن��ار مجتمع های بزرگ معدنی و 
فولادی به طورمستمر به دنبال تحقق برنامه های 

بومی سازی خود هستند. 
محجوب نژاد خاطرنشان کرد: در صنعت فولاد 
در بخش های مهندسی، ساخت قطعات مصرفی 
و تجهیزات فناوریک، اتوماسیون و... شرکت های 
مهندس��ی و پیمانکاران وارد عرصه بومی س��ازی 

شده اند. 
وی بیان ک��رد: بومی س��ازی در صنع��ت فولاد 

در برخی موارد از س��وی ش��رکت های داخلی به 
ثبت اخت��راع منجرش��ده که نمونه ه��ای آن در 
صنایع معدنی، فولادی و تاسیسات جانبی وجود 
دارد.  مش��اور طرح جامع فولاد کش��ور گفت: در 
زمینه بومی س��ازی، صاحبان صنای��ع فولادی با 
برگزاری نشست های مشترک با تامین کنندگان 
و س��ازندگان، به اعام نیازهای خ��ود پرداخته و 
شرکت های تامین کننده نیز توانمندی های خود 
را اع��ام می کنند و در نهایت بسترس��ازی برای 
توس��عه تولیدات داخلی فراهم می ش��ود. انجمن 
تولید کنندگان فولاد کشور با ایجاد کارگروه  های 
تخصصی بومی س��ازی گام موث��ری در این زمینه 

برداشته است. 
وی ب��ا قدردان��ی از اقدام ه��ای وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در حمایت از بومی سازی صنایع، 
گف��ت: وزارت صنعت، مع��دن و تجارت به منظور 
استفاده از حداکثر توان ساخت داخل و حمایت از 
تولیدکنن��دگان داخلی با انجمن های تخصصی و 

تامین کنندگان مشورت می کند. 
محجوب نژاد با بیان اینکه یکی از مس��ائل رونق 
ساخت داخل کاهش ریسک بومی سازی و تامین 
منابع مالی س��ازندگان است و افزود: اگر متولیان 
ام��ر و نهاد های حاکمیتی ریس��ک های س��اخت 
داخل را کاهش دهند، نتایج اثربخشی عاید کشور 
خواهد ش��د. در این راستا، انجمن تولید کنندگان 

فولاد کش��ور با همکاری معاونت علمی و فناوری 
ریاس��ت جمه��وری و ایمیدرو اقدام به تاس��یس 
صندوق پژوهش و فناوری فولاد کرده اس��ت. وی 
یک��ی از فرصت های آینده بومی س��ازی را صنایع 
پایین دس��تی و نوردی برش��مرد و گفت: هنوز در 
فناوری تولی��د محصولات نهایی و با ارزش افزوده 

بالا نیاز به توسعه ساخت داخل داریم.
  مش��اور طرح جامع فولاد کشور در ادامه درباره 
برگزاری دومین جشنواره ملی فولاد ایران، گفت: 
این جش��نواره فرصت مناسبی فراهم می کند که 
تامین کنن��دگان و صاحبان صنع��ت در کنار هم 
نیازمندی ه��ا و توانمندی های صنعت فولاد را به 

اشتراک بگذارند.  
وی افزود: انجمن تولید کنندگان فولاد کش��ور 
کارگروه  ه��ای تخصصی بومی س��ازی را هدایت 
می  کن��د و ام��کان بهره گی��ری از مزیت ه��ای 
صن��دوق پژوه��ش و فناوری فولاد ای��ران به طور 
هدفمن��د فراهم می ش��ود ک��ه ای��ن هم افزایی با 
حمای��ت فولادس��ازان و صاحب��ان صنعت فولاد 
به نتیجه مطلوب می رس��د؛ جشنواره ملی فولاد 
ایران فرصتی اس��ت که این دستاوردها ارائه شود.  
مشاور طرح جامع فولاد کشور تاکید کرد: یکی از 
عوامل موفقیت جش��نواره اس��تمرار آن و بررسی 
دس��تاوردهای بومی س��ازی در دوره های زمانی 

گوناگون است. 

بهرام سبحانی: در دوره نخست جشنواره، بیش از ۲۲۰ 
تفاهمنامه بین فولادسازان و تامین کنندگان داخلی 

به ارزش تقریبی ۹۰۰ میلیارد تومان منعقد شد که 
براساس پایش انجام شده، تاکنون حدود نیمی از آن به 

مرحله عقد قرارداد و تولید و تحویل رسیده است
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یادداشت

خبر

ش��رکت های دانش بنیان تشویق ش��ده اند که در کنار معدنی ها 
حاضر شوند. درواقع با توجه به اعمال تحریم ها ناچار هستیم برای 
رشد معادن به سمت رشد دانش بنیان ها تغییر جهت دهیم. وجود 
این شرکت ها در کنار ش��رکت های معدنی و صنعتی برای فعالان 
این حوزه خوشایند است چراکه می تواند به رشد معدن کمک کند. 
همچنین با فعال شدن دانش بنیان ها شاهد فعال شدن دانشگاه ها 
و ارتباط بیش��تر با معدن می ش��ویم که این مهم می تواند در رشد 
دانشگاه و ایجاد انگیزه برای دانشجویان کلیدی باشد.  ازآنجایی که 
نیاز اس��ت به فعالان دانش بنی��ان اعتماد کرد بای��د تلاش کرد تا 
مش��کل و دغدغه مالی دانش بنیان ها نیز حل شود که این مهم نیاز 
به عزم دولتمردان دارد. درواقع تا زیرس��اخت های لازم برای رشد 
ش��رکت های جوان دانش بنیان کشور فراهم و مشکل تامین مالی 
فعالان دانش بنیان حل نشود، نمی توانیم بگوییم که به درستی در 

این مسیر گام برداشته ایم.
روزگار معدن درب��اره اینکه چطور باید به 
توس��عه پایدار و رش��د معدن توجه کرد و 
اینکه معادن چه ارتباطی با دانش بنیان ها 
دارند ب��ا علی صانعی، مش��اور س��ازمان 
کش��تیرانی و پژوهشگر دانش بنیان حوزه 

صنعت و معدن گفت وگو کرده است. 
نقش معدن در اقتصاد چقدر کلیدی اس�ت و با توجه به  �

مفاهیم توسعه پایدار چگونه باید پیش رفت؟
 اقتص��اد ام��روز ب��ر مبنای تهی��ه کالاه��ای مورد نی��از و اصل 
رقابت پذیری بنا شده است. در مبانی رقابت پذیری تهیه و توزیع هر 
چه ارزانتر کالا و افزایش کیفیت آن، موجب رش��د مزیت صادراتی 
و دست بالا در بازار های جهانی می شود. بخش معدن هم به عنوان 
سنگ بنا و شالوده تهیه و تولید انواع کالاها، نقش بسیار بزرگی در 
این زمینه دارد. اما مس��ئله مهم این اس��ت که مزیت کیفیت مواد 
اس��تحصالی از معادن با عوامل جانبی دیگری مانند نرخ سوخت، 
فاصله تا بازار  هدف و از همه مهم تر عواقب زیست محیطی استخراج 

معادن گره خورده است.
ارتباط معادن و دانش بنیان ها به چه صورت است؟ �

بس��یاری از مواد اولیه در بازار کانی های فلزی و غیر فلزی دارای 
داس��تان های گوناگونی در حوزه کش��ف و اس��تخراج هستند که 
برت��ری روش ه��ای دانش بنیان را به رخ می کش��ند. در این زمینه 
معادن با فناوری اس��تخراج خاص و بعضا ساخت مصنوعی کانی ها 
داستان های جالبی دارند. اقتصاد امروزی جهان وابستگی شگرفی 

به فرآیند های استخراج مصنوعی پیدا کرده که قبلا معادن آنها در 
نقاط دور دس��ت بوده، کیفیت مواد استخراجی پایین بوده و برای 
حمل ونقل نیز مش��قت های زیادی را باید تحمل می کردند، برای 
مثال می توان به کربنات سدیم یا همان »سودا اش« به عنوان یکی 

از این مواد اولیه اشاره کرد. 
ام��ا درباره مزیت های معادن مصنوعی با فناوری بالاتر، می توان 
گفت هرچند مواردی مانند آلومینیوم، منیزیوم و... نیز هستند که 
روش های مش��ابهی دارند اما درحقیقت با اس��تفاده از روش های 
دانش بنی��ان می توان موادی را که طبیع��ت در خلال فرآیند های 
چند میلیون س��اله ب��ر روی زمین پدید م��ی آورد در چند دقیقه 
توسط رآکتورهای شیمیایی و با مواد اولیه بسیار ارزان در نزدیکی 
بازار مصرف ایجاد کرد. درواقع کربنات س��دیم به عنوان ماده اولیه 
صنایعی مانند شیشه، مواد شوینده، صنایع غذایی و... سابقا از بستر 
و حاش��یه خش��ک دریاچه های نمک و یا معادن زمینی استخراج 
می شد که اغلب با مواد معدنی دیگر ممزوج و مخلوط بود و باید در 
فرآیند های سنگین، جداس��ازی و خالص می شد، سپس با صرف 
هزینه های س��نگین تا بازار های هدف حمل می ش��د. قطعا کالای 
تولید شده با این مواد اولیه چندان ارزان و قابل رقابت نبود و نفعی 

برای اقتصاد نداشت.

تجربه دنیا در خصوص مقابله با معدن سنتی چیست؟ �
در اواخر قرن نوزدهم میلادی ارنس��ت س��ولوی موفق شد طرح 
نخس��تین رآکتور شیمیایی - که به عنوان مولد و معدن مصنوعی 
تولید کربنات سدیم از مواد »ارزان نرخ« و در دسترس ) نمک طعام 
و آه��ک ( بود را ارائه کند و این ماده بس��یار ب��ا ارزش را با هزینه ای 
اندک و با خلوص بالا در کنار بازار هدف استخراج کند.  این رآکتور 
شیمیایی به عنوان رقیبی قدرتمند، معادن سنتی را از میدان به در 
کرد و اکنون به عنوان رقیبی بلامنازع در بازار جهانی مواد معدنی با 
ارزش مطرح است. مواد معدنی دیگر مانند آلومینیوم و منیزیوم نیز 

دارای فرآیند های مشابهی هستند که می توان نرخ استخراج آنها را 
تا حد زیادی پایین آورد و به ماده ای بسیار ارزان و در دسترس تبدیل 
کرد. ت��ا آنجا که لوح آلومینیومی که بر روی قبر آبراهام لینکلن به 
عنوان یادبودی گران بها نصب ش��ده است، به سرنوشت پلاک های 
 آلومینیومی خودرو ها دچار ش��د و به عنوان ماده ای ارزان از س��که

 افتاد. 
آیا در این روش پیامدهای زیس�ت محیطی نیز در نظر  �

گرفته شده است؟
می توان نی��م نگاهی به جداول و نموداره��ای جهانی مرتبط با 
اس��تخراج کربنات س��دیم، با منش��ا معادن مصنوعی انداخت و با 
س��ایر روش های قدیمی مقایس��ه کرد. در ای��ن روش پیامد های 
زیس��ت محیطی ناش��ی از اس��تخراج بستر خش��ک دریاچه های 
نم��ک و آلاینده های زیس��ت محیطی مخرب و مصرف س��وخت 
بالا از مبدا تا مقصد حذف ش��ده  اس��ت. به ای��ن ترتیب ما هم باید 
ب��ا بهره گی��ری از روش ه��ای جدید بر ل��زوم توس��عه روش های 
دانش بنی��ان تکیه کنی��م. فراموش نکنیم که ایج��اد فرآیند های 
 دانش بنی��ان در تامی��ن م��واد معدن��ی از الزامات توس��عه پایدار 

است. 
در ایران تا کنون چه مطالعاتی برای رشد مواد معدنی و  �

استفاده پایدار انجام شده است؟
در بحث اس��تحصال منیزیوم از آب دریا با فرآیند س��نگینی که 
در ح��دود ۱۰ س��ال به ط��ول انجامید موفق ب��ه طراحی و اجرای 
آزمایشگاهی روش های استحصال از آب دریای خلیج فارس شدیم 
ک��ه امتیاز بهره ب��رداری آن در قالب اختراع قانونی ثبت ش��ده در 
اختیار یک ش��رکت دانش بنی��ان قرار دارد. با ای��ن روش می توان 
محص��ول تولی��دی را بدون فاصله در کنار دریا تولید و به س��رعت 
ب��ر روی کش��تی های حمل کنن��ده بارگیری ک��رد. خلوص این 
روش نزدیک ۱۰۰درصد اس��ت، کیفیت بی نظیر، س��رعت عمل 
در تولی��د، هزینه ناچی��ز تولید، حذف هزینه ه��ای حمل ونقل از 
 مزیت های معدن مصنوعی منیزیوم به نس��بت نمونه های خشکی

 است. 
همچنی��ن در کنار آن بس��یاری از مواد معدن��ی دیگر هم تولید 
می ش��وند که می توان به برم، گچ پزش��کی، گاز دی اکسید کربن، 
اس��ید کلرید ریک و.... اشاره کرد. در کل می توان گفت تنها دست 
بلن��د و برگ برن��ده صنعت و معدن در ق��رن ۲۱ معادن مصنوعی 
هس��تند و ازآنجای��ی که حرکت ما به آن س��و کند ب��وده، باید در 

سیاست ها بازنگری لازم صورت گیرد.

معادن مصنوعی، سازگار با توسعه پایدار

 منیر حضوری : 
تمرکز بر تعادل بین محیط زیست و توسعه از دهه 
۸۰ مورد توجه بش��ر قرار گرفته است. تا پیش  از این 
بشر به طور لجام گس��یخته دست به مصرف می زد و 
تلاش می کرد هرچه سریع تر به سمت توسعه پیش 
برود اما عواقبی که برای محیط زیس��ت پیش آمد او 
را ناچار کرد که در کنار توس��عه جایی هم برای حفظ 

محیط زیست باز کند.
روزگار مع��دن درب��اره اینکه امروز در کش��ور ما 
چ��ه ارتباطی می��ان معدن و محیط زیس��ت وجود 
دارد و ما چ��ه اقداماتی در این حوزه انجام داده ایم با 

کارشناسان این حوزه گفت وگو کرده است. 
کوه��خواری�ها�به�ضرر�زندگی��

س��عید اکبرپور، کارشناس 
ارشد مدیریت محیط زیست 
اظهار ک��رد: معادن مختلف 
بر تنوع گیاه��ی، جانوری و 
زمی��ن  س��اختار  کل  در 
اثر گ��ذار هس��تند و ان��واع 
آلودگی ه��ا از جمل��ه خ��اک، آب و صوت��ی را ایجاد 
می کنن��د. این در حالی اس��ت که بای��د معدنکاران 
ارزیابی شده و تا آنجاکه می شود آلاینده ها را کاهش 

داد. 
این کارشناس محیط زیست با بیان اینکه در حوزه 
معدن قانون ش��فاف وجود دارد اما مش��کل نظارتی 
داری��م، گفت: در ایران ش��رایط نظارتی ایراد دارد به 

این صورت که متاس��فانه نظارت کاف��ی بر فعالیت 
معدنی صورت نمی گیرد، در نتیجه ش��اهد افزایش 
آلودگی در محیط زیست و طبیعت هستیم. درحالی 
ک��ه قوانین ما در دنیا کامل ترین هس��تند و با اینکه 
اص��ل ۵۰ قانون اساس��ی به حفظ محیط زیس��ت از 
س��وی تمامی ارگان ها و مردم اشاره دارد ، متاسفانه 

در عمل ما پیگیری لازم را نمی بینیم. 
اکبرپ��ور با اش��اره به نظارت های ضعیف و رش��د 
توس��عه ناپای��دار در کش��ور ب��ا ذکر مثال��ی اظهار 
ک��رد: در جنگل های ارس��باران آذربایجان ش��رقی 
برداش��ت هایی صورت می گیرد که بدون مجوزهای 
لازم اس��ت. در نتیجه ش��اهد هس��تیم جنگل ها را 
تخری��ب می کنند و آلودگی آب و خ��اک را افزایش 
می دهند. مورد دیگر معدن طلا در این استان است، 
ب��ا اینک��ه آلودگی س��یانور در این منطق��ه گزارش 
ش��ده اما به این خاطر که نظارت کافی وجود ندارد، 
شاهد هس��تیم زور محیط زیست به صنعت و معدن 
نمی رس��د. با اینکه منطقه رو به نابودی اس��ت ولی 

عملا کاری نمی شود کرد.
 او تاکی��د ک��رد: ک��وه  خواری ها پوش��ش گیاهی 
را تخری��ب و تن��وع جانوری را در خط��ر تهدید قرار 

می دهند، ضمن اینکه س��لامت اهالی را هم به خطر 
می اندازند. 

این کارشناس محیط زیست در مورد آلودگی آب 
نیز گفت: نزدیکی معادن به آبخوان های زیرزمینی، 

رودخانه و چشمه ها اثر منفی دارد. 
گاهی حفر گودال باعث می شود تجمع آب شکل 
بگی��رد و از این آب آلوده جانوران اس��تفاده کنند یا 
اینکه آب آل��وده به زیرزمین نفوذ ک��رده و آب های 
زیرزمین��ی را هم آلوده کند. گاه��ی هم معدنکاران 
پس��اب ها را رها کرده و هیچ مسئولیتی در قبال آن 

برعهده نمی گیرند. 
اکبرپور با اش��اره به اینکه معدنکاران به بازسازی 
بعد از برداش��ت توجهی ندارند، اظهار کرد: بس��یار 
پیش آمده که معدن��کار در منطقه ای فعالیت کرده 
و بع��د از آن به منطقه دیگری م��ی رود و به عبارتی 
حوزه فعالیت خود را گس��ترش می دهد در حالیکه 
منطقه قدیمی را بدون بازسازی و احیا، رها می کند. 
او در پای��ان ب��ا بیان اینک��ه هیچ ک��دام از صنایع به 
محیط زیس��ت توجه��ی ندارن��د، گف��ت: هرچند 
اقدامات��ی نمایش��ی انجام می دهند ام��ا اصلا کافی 

نیست. 

�دستورالعمل�واحد�وجود�ندارد��
محمد رسا، مدیر اجرایی یک 
شرکت فعال در حوزه سنگ 
با بیان اینکه اصولا کشور را با 
دغدغه نمی توان اداره کرد، به 
روزگار مع��دن گفت: در واقع 
دغدغه و مسئولیت اجتماعی 
صرفا کمک می کند که قوانین، ضمانت اجرایی خود را 
داش��ته باش��ند بنابراین آنچه مهم اس��ت اینکه ما به 
قوانی��ن و مق��ررات نیاز داریم. این در حالی اس��ت که 
جایی مق��ررات زیاد و جایی متضاد اس��ت. این فعال 
معدنی با اشاره به اینکه ارتباط محیط زیست و صنعت 
و معدن در کش��ور ما کاملا س��لیقه ای اس��ت، گفت: 
متاس��فانه یک مانیفست حرفه ای و اس��تاندارد برای 
مناط��ق مختلف کش��ور وجود ندارد. ب��رای حل این 
مشکل باید برآورد کنیم، چقدر در حوزه محیط زیست 
تخری��ب داریم، چه دس��توراتی صادر ش��ده و چقدر 
رعایت ش��ده اند.  رسا با اش��اره به وضعیت کشورهای 
توس��عه یافت��ه و کار در ح��وزه معدن، گف��ت: اگر به 
کش��ورهای دیگر نگاه کنیم، می بینیم در دل جنگل 
مع��دن زده اند و هیچ مش��کلی هم پی��ش نمی آید اما 
چیزی که مهم است اینکه آنجا معدن تعریف دارد و با 
ارزیابی دس��ت به فعالیت می زنند. در واقع دنیا به این 
شعور رسیده است با زمین به گونه ای رفتار کند که به 
زایندگ��ی خود ادامه دهد، ما هم باید همین مس��یر را 
ط��ی کنی��م. او با تاکید ب��ر اینکه دولت بای��د خود به 

پاک سازی دس��ت بزند، اظهار کرد: در ترکیه وقتی به 
یک نف��ر مجوز فعالیت معدن��ی می دهند دولت خود 
محوطه را پاکس��ازی ک��رده و آن را تحویل معدن کار 
می دهد اما این اتفاق در کش��ور ما نمی افتد.  این فعال 
معدنی با بیان اینک��ه ضایع کردن منابع طبیعی فقط 
قطع درخت نیس��ت، اظهار کرد: وقت��ی ۲۰درصد از 
خ��اک منطقه ای را به عنوان معدن��کاری برمی داریم 
۸۰درصد دیگر را ضایع می کنیم و هیچ فکری هم برای 
بازس��ازی آن منطقه نمی کنیم. در همه جای دنیا هر 
کس��ی فعالیت معدنی انجام می ده��د عوارضی به نام 
بازس��ازی منابع طبیع��ی و محیط زیس��ت پرداخت 
می کند این درحالی است که در ایران اینگونه نیست. 
او تاکی��د کرد: اگر جایی معدنکار ۵۰۰ درخت را قطع 
می کن��د باید در جای دیگر ۵۰۰۰ درخت بکارد اما نه 
تنها چنین کاری را نمی کند بلکه به منابع طبیعی هم 
ضربه می زند. در این رابطه باید بررسی کنیم از ابتدای 
انقلاب چند ریال خرج بازسازی این مناطق شده است.  
رس��ا با اشاره به اینکه س��ازمان های مختلف در حوزه 
منابع طبیعی بیش��تر متضاد رفتار و یکدیگر را خنثی 
می کنند، گفت: بای��د معدنکار، منابع طبیعی، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به یک نتیجه واحد برسند که 
بهینه عمل کنند و به بازیافت، پس��اب ها و بازس��ازی 
مع��دن فک��ر کنن��د. ای��ن در حال��ی اس��ت که یک 
دس��تورالعمل واح��د وجود ن��دارد و جاهایی که باید 
تعیین تکلیف ش��ود کاملا رها ش��ده است در نتیجه با 

این روند مشکل حل نمی شود.

 لزوم توجه 
به استارت آپ های معدنی

 کسب دانش فنی 
مهم ترین گام بومی سازی

متاس��فانه در حوزه دانش بنیان ها بخش معدن 
س��هم چندانی ندارد و درباره اس��تارت آپ ها در 
حوزه معدن خیلی کم کار ش��ده اس��ت. هرچند 
امروز مسئولان بسیاری از استارت آپ ها حمایت 
ک��رده و س��خن می گوین��د اما آن دس��ته ای از 
دانش بنیان ها بیش��تر حمایت می ش��وند که در 

لحظه پول ساز هستند. 
به این ترتیب نگاهی که در کشور به استارت آپ 
و معدن وجود دارد، بیشتر حالت سرمایه گذارانه و 
هزینه بر بودن دارد تا یک نگاه علمی و دانشگاهی 
و در این رویه ما بیش��تر سعی کرده ایم یک شبه 
راه صدس��اله را طی کنیم. متاسفانه بخش هایی 
مثل صندوق حمایت از پژوهشگران جوان هم که 
باید این حوزه را مورد توجه خود قرار دهند گاهی 
هم��کاری نکرده و مطرح می کنند که طرح اولیه 
در حوزه فعالیت آنها قرار نمی گیرد. درحالی که 
باید به این موضوع توجه کنیم که استارت آپ ها 
در بخش معدن مهم هس��تند و می توانند نقش 

مهمی را در اقتصاد کشور ایفا کنند. 
باتوجه به اینکه درحال حاضر مشکل اساسی ما 
در شرایط تحریم، تامین قطعات صنعت و معدن 
در اکتشاف، اس��تخراج و فرآوری است درنتیجه 
بس��یاری از شرکت های دانش بنیان می توانند در 
تولید قطعه برای معادن کشور نقش موثری ایفا 
کنند، بازاریابی کرده و قطعات مورد نیاز کش��ور 
را بس��ازند. بخش معدن هم چه خصوصی و چه 
دولتی باید به آنها اعتماد کرده و نمونه های مورد 
نیاز را در اختیارشان قرار دهند تا آنها بتوانند بعد 
دس��ت به تولید بزنند. به این ترتیب در شرایطی 
که ارز آوری برای ما دش��وار اس��ت نباید کاری 

کنیم که ارزبری در کشور اتفاق بیفتد.

قائم مق��ام و عضو هیات عامل ایمی��درو اعلام کرد: 
مهم ترین گام در بومی سازی در بخش معدن و صنایع 

معدنی کسب دانش فنی است.
 ب��ه گ��زارش ایمی��درو، عباس نعیمی در نشس��ت 
بررس��ی بومی سازی و ساخت داخل در معدن و صنایع 
معدنی، مهم ترین گام در بومی س��ازی را کسب دانش 
فنی در این حوزه اعلام کرد و افزود: اولویت مهم بعدی 
نیز بومی س��ازی س��اخت قطعات و وسایل مصرفی در 
بخش معدن و صنایع معدنی اس��ت. وی با اعلام اینکه 
تنه��ا ۳۳ درصد مردم جهان از دان��ش مالی برخوردار 
هستند، خاطرنشان کرد: ایران برای رسیدن به جایگاه 
کشوری توسعه یافته تا س��ال ۱۴۰۴ نیازمند افزایش 
دانش مالی و فنی اس��ت. در همین راستا نیز ابتدا باید 
دانش فنی بومی ش��ود گرچه تاکنون کارهایی صورت 
گرفته و ما در نقطه آغازین قرار نداریم. نعیمی با تاکید 
بر حرکت از تصدی گری ب��ه هدایت گری ایمیدرو در 
بومی سازی بخش معدن و صنایع معدنی افزود: یکی از 
نکات ضروری و مهم ایجاد بخش مربوط به بومی سازی 
در کارخانه ها و ارتباط متصدی آن با ایمیدرو است. وی 
بر ل��زوم تمرکز بر نقاط ق��وت و فرصت های این حوزه 
تاکید کرد و گفت: تحریم ه��ای ظالمانه علیه ایران به 
مراتب فرصت های بیشتری نسبت به تهدیدها فراهم 
کرده است. بنابراین باید از این فرصت ها برای رسیدن 

به نتیجه مطلوب، کمال استفاده را برد. 
در این نشس��ت ک��ه با حضور مدیران این س��ازمان 
برگزار ش��د چش��م انداز، اس��تراتژی ها، نقاط قوت و 
ضعف و همچنین فرصت ه��ا و تهدیدهای پیش رو در 
بومی سازی و س��اخت داخل در بخش معدن و صنایع 

معدنی مورد بررسی قرار گرفت. 
امیرحس��ین ن��ادری، مش��اور رئیس هی��ات عامل 
ایمی��درو نیز ضم��ن ارائه گزارش��ی از اس��تراتژی ها 
و محوره��ای مه��م در بومی س��ازی در بخش معدن و 
صنای��ع معدن��ی گفت: بای��د ش��اخص ها و اقدام های 
کلیدی شناس��ایی شوند. به عنوان مثال برای اینکه ارز 
بری در صنعت ف��ولاد کاهش یابد ابتدا باید پی برد که 
چه بخشی بیشترین ارز بری را دارد و سپس اقدام لازم 

در این مورد را انجام داد.

امیربیژن یثربی
 استاد دانشگاه صنعتی امیرکبیر
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سعید اکبرپور: کوه خواری ها در آذربایجان شرقی باعث 
شده شاهد تخریب جنگل ها و آلودگی آب و خاک باشیم

دغدغه ای از جنس محیط زیست در معدن
حفظ�محیط�زیست�با�افزایش�نظارت�محقق�می�شود
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قائممقامایمیدرودربازدیدازسنگاناعلامکرد
جذبیکمیلیارددلارسرمایهدرسنگان

عب��اس نعیمی قائم مقام و عضو هیات عامل ایمیدرو ب��ه همراه مدیران ایمیدرو 
برای بررسی طرح های توسعه سنگان به این مجتمع سفر کرده است.

او در این س��فر پیش��رفت زیرس��اخت های مورد نیاز پروژه های در دست احداث 
سنگ آهن، کنسانتره و گندله را مورد بررسی قرار داد.

قائم مقام و عضو هیات عامل ایمیدرو دراین بازدید گفت: مجتمع معادن س��نگ 
آهن س��نگان تاکنون یک میلیارد دلار سرمایه، در ساخت و راه اندازی کارخانه های 

کنسانتره و گندله سازی، جذب کرده است.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، عباس نعیمی که اظهارکرد: این مجتمع برنامه 
ایجاد 17.5 میلیون تن کنس��انتره سنگ آهن و 15 میلیون تن گندله سنگ آهن 
را در دست اجرا دارد و تاکنون مجموع ظرفیت کارخانه های به بهره برداری رسیده 
در بخش گندله سازی به 10 میلیون تن و در کنسانتره سنگ آهن به 5.1 میلیون 
تن رسیده است. وی افزود: راه اندازی این کارخانه سبب جذب سرمایه یک میلیارد 
دلاری در س��نگان ش��ده و در عین حال، رشد ارزش افزوده سنگ آهن را به داخل 
کشور منتقل کرده است. نعیمی تاکید کرد: نکته قابل توجه این است که رقم فوق، 
بدون احتس��اب سرمایه گذاری های در حال اجرا، هزینه های اکتشاف، معدنکاری و 
زیربنایی محاسبه شده است. قائم مقام ایمیدرو در عین حال خبر داد: این مجتمع 
همچنی��ن در امس��ال 5 میلیون تن ظرفی��ت جدید کنس��انتره و 2.5 میلیون تن 
ظرفیت جدید گندله وارد مدار تولید خواهد کرد که بدین ترتیب مجموع ظرفیت 
تولید کنس��انتره س��نگ آهن به 10.1 میلیون تن و ظرفیت گندله سازی به 12.5 

میلیون تن می رسد.
به گفته نعیمی، در س��ال آینده با بهره برداری از کنس��انتره شرق کاوه، ظرفیت 
کنس��انتره منطقه به 12.6 میلیون تن می رس��د و مجتمع معدنی س��نگان از نظر 
زنجی��ره مت��وازن خواهد بود. وی یادآور ش��د: طب��ق برنامه ریزی ص��ورت گرفته 
طرح های توس��عه باقیمانده نیز تا س��ال 1400 تکمیل خواهند ش��د و منطقه به 

هدفگذاری تعیین شده خواهد رسید.
ای��ن عضو هی��ات عامل ایمیدرو با ی��ادآوری اینکه مجتمع معدنی س��نگان که 
به س��بب ذخایر غنی س��نگ آهن لقب عسلویه شرق کش��ور را نصیب خود کرده، 
اظهارکرد: این مجتمع تا پیش از دولت یازدهم فعالیت چندانی در اجرا و توس��عه 
طرح های فراوری سنگ آهن )کنسانتره و گندله سنگ آهن( نداشت اما ایمیدرو در 
راس��تای استراتژی جلب مشارکت بخش خصوصی، اقدام به فعال سازی پروژه های 
راکد کرد. وی افزود: پیش از آن تنها یک واحد تولید کنس��انتره به ظرفیت تولید 
2.6 میلی��ون تن و س��رمایه گذاری 130 میلیون دلاری وارد مدار تولید ش��ده بود 
که بعدها با سیاس��ت های جدید ایمیدرو به شرکت س��رمایه گذاری پارسیان )اپُال 
پارس��یان( واگذار شد. نعیمی گفت: علاوه بر این با مشارکت 4۹ درصدی ایمیدرو، 
طرح 5 میلیون تنی گندله، متعلق به شرکت اپال پارسیان، با سرمایه گذاری 113 
میلیون دلاری نیز اجرا و در سال ۹6 به بهره برداری رسید. به گفته وی، هم اینک 
یکی از طرح هایی که در حال اجرای این ش��رکت، طرح توس��عه 2.4 میلیون تنی 

کنسانتره است که حداکثر تا 2 سال آینده تکمیل خواهد شد.
نعیمی در بخش دیگری از س��خنانش اظهارکرد: شرکت فولاد مبارکه متعهد به 
اجرای یک واحد 5 میلیون تنی کنسانتره و 5 میلیون تنی گندله شد که پیرو آن 
کارخانه 5 میلیون تنی گندله س��ازی با سرمایه گذاری 113 میلیون دلاری در سال 
۹6 افتتاح شد. وی خبر داد: با توجه به پایش های انجام شده، در بهمن ماه امسال 
نیز واحد 5 میلیون تنی کنس��انتره س��نگ آهن به می��زان 265 میلیون دلار نیز 

تکمیل می شود و این کارخانه قرار است در 2 فاز وارد مدار تولید شود.
این مقام ایمیدرو به ورود ش��رکت فولاد خوزس��تان به سرمایه گذاری در سنگان 
اش��اره کرد و گفت: شرکت سرمایه گذار توسعه ملی نیز از سال ۹3 اقدام به توسعه 
2.5 میلیون تن کنس��انتره و 2.5 میلیون تن گندله کرد. واحد کنس��انتره س��نگ 
آهن این ش��رکت نیز با س��رمایه گذاری 161 میلیون دلار در سال ۹6 افتتاح شد و 
س��پس سهام این کارخانه )با تغییر نام به صنعتی - معدنی توسعه فراگیر سناباد(، 
در اختیار شرکت فولاد خوزستان به عنوان مصرف کننده این محصول قرار گرفت.

وی اف��زود: پی��رو این اقدام، ش��رکت فولاد خوزس��تان اقدام ب��ه تکمیل واحد 
گندله س��ازی ک��رد و طب��ق پیش بینی ه��ا ای��ن پ��روژه در بهم��ن ماه امس��ال با 
س��رمایه گذاری 1۹0 میلیون دلار به بهره برداری خواهد رس��ید. قائم مقام ایمیدرو 
درباره فعالیت های فولاد خراس��ان نیز گفت: این شرکت دیگر شرکت سرمایه گذار 
ناحیه معدنی سنگان است و درحال حاضر ساخت پروژه 2.5 میلیون تنی کنسانتره 
را در دست اقدام دارد که با توجه به شرایط تحریم، با مشکلاتی مواجه شده است.
وی تاکید کرد: با اینحال بر اساس تعهد سرمایه گذار این پروژه تا 2 سال آینده به 
بهره برداری خواهد رسید. فولاد خراسان پیشتر واحد 2.5 میلیون تنی گندله سازی 
خود را اردیبهش��ت ماه سال گذشته در محل س��ایت کارخانه )نیشابور( راه اندازی 
کرده اس��ت. عضو هیات عامل ایمیدرو درباره یکی دیگر از س��رمایه گذاران سنگان 
گفت: ش��رکت ش��رق کاوه نیز یکی دیگر از س��رمایه گذاران در این ناحیه به شمار 
می آید که متعهد به اجرای یک واحد 2.5 میلیون تنی کنس��انتره و یک واحد 2.5 

میلیون تنی گندله بوده است.
به گفته نعیمی، کنسانتره س��ازی این واحد با پیش��رفت نزدیک به 70 درصدی 
در حال اجراس��ت و پیش بینی می ش��ود در آبان س��ال آینده به بهره برداری رسد. 
همچنین قرارداد گندله این ش��رکت نیز منعقد ش��ده و پیش بینی می شود تا سال 
1400 به بهره برداری برسد. نعیمی در بخش پایانی سخنانش یادآور شد: ایمیدرو 
در امسال به منظور تامین سنگ آهن مورد نیاز کارخانه های فوق اقدام به فراخوان 
انتخاب پیمانکار در دو مرحله و برای دو بخش »الف« و »ب« ناحیه سنگان کرد و 

خوشبختانه پیمانکاران مربوط به هر دو ناحیه انتخاب شده است.
وی در این باره اظهارکرد: روز گذش��ته عملیات اس��تخراج پیمانکار ناحیه »ب« 

آغاز شد و قرارداد پیمانکار ناحیه »الف« نیز طی هفته آینده نهایی خواهد شد.
قائم مقام ایمیدرو تاکید کرد: بدین ترتیب از طریق هم افزایی و مشارکت دولت 
با بخش خصوصی بزرگترین معدن س��نگ آهن کش��ور در حال تولید و توس��عه 
است. همچنین با اکتشافات گسترده ای که در این ناحیه انجام شده این امیدواری 
وجود دارد که بتوان به ذخایر قطعی س��نگ آهن بیش��تری در منطقه دست یافت 
 و توس��عه های بیش��تری با ه��دف تکمیل زنجی��ره صنایع فولادی کش��ور را اجرا 

کرد.

خبر

نقش توسعه ای ایمیدرو در تامین پودر آلومینای سالکو

صادرات۱۰میلیارددلاری
موادوصنایعمعدنیتاپایانسال

طرح: حسین  علیزادهبدون شرح

کارتونروز

برنامههایفولادخراسانبرایرکوردشکنیهایپیدرپی

نمونهگیریازاولینمذابتولیدشدهدرآلومینیومجنوب

مدیرعاملفولادخراساندرگفتوگوباروزگارمعدنتشریحکرد

 گروه معدن: 
نمونه گیری از اولین مذاب تولید ش��ده 
در آلومینی��وم جنوب دنیای معدن -نمونه 
گیری از اولین مذاب تولید ش��ده س��لول 
ه��ای احیا با تکنولوژی 430 کیلو آمپر در 

شرکت آلومینیوم جنوب انجام شد.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی ایمیدرو، 
ش��هریار طاهرپور در خص��وص این اقدام 
گفت: بهره برداری از نخستین نمونه مذاب 
تولید شده این شرکت نوید بخش تحولی 

عظیم است.
وی تصریح کرد: با پش��ت سر گذاشتن 
مشکلات موفق به نمونه گیری از نخستین 
مذاب تولیدی آلومینیوم شده و امیدواریم 
با تداوم این روند تا پایان سال 86 سلول را 

وارد مدار تولید کنیم.
آلومینی��وم جنوب  مدیرعامل ش��رکت 
در  گذش��ته،  روزچهارش��نبه  همچنی��ن 
نشس��ت خبری با رسانه های استان فارس 
که در مح��ل کارخان��ه آلومینیوم جنوب 
برگزار ش��د، اعلام کرد: ایمیدرو در تامین 
60 ه��زار تن پودر آلومینا س��الکو از محل 
واردات و کارخانه جاجرم نقش توس��عه ای 
و حمایت��ی خود را ایف��ا کرد. حمایت های 
ایمیدرو در تامین پودرآلومینا موجب شد، 
30 هزار تن از این ماده از کارخانه جاجرم 
و 30 ه��زار تن از مح��ل واردات برای این 

کارخانه تامین خوراک شود.
شهریار طاهرپور با بیان اینکه این میزان 

پودر آلومینا تا خرداد سال آتی پاسخگوی 
نیاز کامل ترین خط تولید آلومینیوم کشور 
خواهد بود، گفت: تامین پودر آلومینا قبل 

از آغاز سال آینده، در دستور کار است.
مدیرعامل آلومینیوم جنوب در تش��ریح 
تجهی��زات، اقدام��ات و برنامه ه��ای ای��ن 
مجموع��ه اع��لام ک��رد: پروژه ب��ا 4 دیگ 
راه اندازی ش��د و طی ماه های آتی مجموع 
دیگ ها )س��لول های احیا( ب��ه 258 عدد 

می رسد.
طاهرپور ادام��ه داد: فناوری به کار رفته 
در سالکو، یکی از بهترین فناوری های روز 

دنیا و با 430 کیلوآمپر است.
این مقام شرکت آلومینیوم جنوب گفت: 
ط��ی 4 ماه آینده، 86 دیگ در مدار تولید 

قرار خواهد گرفت.
وی در بخش دیگری از س��خنان خود از 
برنامه احداث کارخان��ه آلومینا در منطقه 
اقتصادی لامرد خب��ر داد و اعلام کرد: در 
این پ��روژه آلومینیوم جن��وب 35 درصد، 
بخ��ش خصوص��ی 55 درص��د و ایمیدرو 
10 درص��د مش��ارکت خواهن��د داش��ت. 
خوش��بختانه ذخایر بوکس��یت در استان 
بوشهر شناسایی شده که در تامین خوراک 

این کارخانه نقش بسزایی خواهد داشت.
وی با بیان اینکه اس��تانداردهای زیست 
محیط��ی این مجموع��ه در دنیا کم نظیر 
اس��ت، عنوان کرد: ذرات معلق در پروژه 6 
میلی گرم در مترمکعب اس��ت که فراتر از 

استاندارد به شمار می آید.
طاهرپ��ور افزود: یکی دیگ��ر از اقدامات 
بزرگ زیس��ت محیطی آلومینیوم جنوب، 
ایجاد نخلس��تان 30 هکت��اری در اطراف 
کارخان��ه اس��ت ک��ه در حال اجراس��ت. 
وی اف��زود: این نخلس��تان در ن��وع خود، 
 بزرگترین نخلس��تان جنوب کشور خواهد

 بود.
مدیرعامل ش��رکت آلومینیوم جنوب در 
خص��وص برنامه های ف��روش این کارخانه 
گف��ت: ش��رکت های المه��دی و ایرالک��و 
ظرفی��ت تامین تقاضای داخ��ل در زمینه 
آلومینیوم را دارند و س��الکو بخش زیادی 
از ظرفی��ت ف��روش خ��ود را ب��ه صادرات 

اختصاص خواهد داد.
طاهرپور در خص��وص برنامه آلومینیوم 
جنوب در زمینه افزایش سرمایه اظهارکرد: 
درحال حاضر سرمایه سالکو 1060 میلیارد 
تومان اس��ت و برنامه افزایش س��رمایه تا 
2400 میلیارد تومان در دستور کار است.

ش��رکت  و  ایمی��درو  اف��زود:  وی 
س��رمایه گذاری غدیر تحقق ای��ن مهم را 
مح��ور برنامه ه��ای خ��ود ق��رار داده اند و 
افزایش سرمایه از سازمان خصوصی سازی 
در حال پیگیری است. طاهرپور همچنین 
از اقدامات و تلاش های مدیران سابق ارشد 
ای��ن پروژه از جمله اکب��ر ترکان و مهدی 

مستقیمی تشکر کرد.
مدیرعامل ش��رکت آلومینیوم جنوب در 
ادامه س��خنانش با بیان اینکه اشتغال این 
مجموعه به 1500 نفر خواهد رسید، گفت: 
برنام��ه جذب نیرو در مقاطع دیپلم و فوق 
دیپلم به نیروهای بومی اختصاص خواهد 
یاف��ت. طاهرپور تصریح ک��رد: 70 درصد 
نیروها در مقطع کارشناسی نیز از بومیان 

منطقه خواهند بود.

 محبوبه ناطق: 
شهریورماه س��ال جاری به دنبال بازنشستگی حسین 
احم��دی مدیرعامل فولاد خراس��ان، مدیری جوان جای 
او را گرفت که می توانس��ت نشان از پویایی بیشتر فولاد 
خراس��ان که س��ومین فولادساز بزرگ کش��ور است در 
آینده ای نه چندان دور بدهد. کس��ری غفوری 34 ساله 
پی��ش از این مدیرعامل گروه مل��ی صنعتی فولاد ایران، 
فولاد اکس��ین خوزستان و همچنین رئیس هیات مدیره 
شرکت معدنی و صنعتی توسعه ملی بوده است. به بهانه 
برگزاری دومین جش��نواره و نمایشگاه ملی فولاد، درباره 
خودکفایی در صنعت فولاد و اینکه چه تاثیری در کاهش 
ارزبری در این صنعت خواهد داش��ت گفت وگویی با وی 
در حاشیه نخستین کنفرانس ریخته گری مداوم فولاد در 

بندرعباس داشتیم که می خوانید.
فولاد خراسان در امر بومی سازی قطعات مورد  �

نیاز صنعت فولاد چه گام هایی برداشته است؟
بومی س��ازی و س��اخت داخ��ل دغدغه ای اس��ت که 
سال هاست در کش��ور ما مطرح است و موضوع جدیدی 
نیست. درحقیقت تبدیل تهدید تحریم به فرصت ساخت 
داخ��ل اس��ت. البته در کن��ار توجه به اینک��ه چگونه از 
ظرفیت ه��ا و توانمندیه��ای خود به بهتری��ن وجه بتوان 
اس��تفاده کرد ک��ه می تواند ب��ه جز ظرفیته��ا در تولید 
مواد اولیه و فن��اوری ارزش آفرینی در حوزه های مختلف 

اقتصادی با نگاه واقع بینانه به قابلیت ها نیز باشد.
بومی س��ازی در فولاد خراسان سابقه طولانی دارد، اما 
انس��جامی در این حوزه وجود نداش��ته اس��ت. به همین 
دلیل نیاز اس��ت که حداقل مجموعه های بزرگ کش��ور 
این انس��جام را با همدیگر تلفی��ق کنند. ظرفیت چنین 

اقداماتی وجود دارد. 
باید از آنها حمایت شود و دستاوردهایشان را هر چند 
وقت یکبار رصد کنیم و نتایج را ببینیم تا کار منسجم تر 
پیش ب��رود. تحریم های ظالمانه علیه کش��ورمان باعث 
ش��ده، تمرکز »مجتمع فولاد خراسان« بر توسعه ساخت 

داخ��ل )بومی س��ازی( و بهینه س��ازی مص��ارف با هدف 
کاهش قیمت تمام شده محصولات باشد. ضمن قدردانی 
از زحم��ات تمام��ی همکاران و نیروه��ای مجتمع فولاد 
خراس��ان، باید تلاش مضاعف و هم افزایی بیش��تری در 
راس��تای رونق تولید انجام شود. در این راستا با استفاده 
حداکث��ری از توان فکری و عملیات��ی همه همکاران و با 
اس��تعانت از خداوند متعال چالش های پیش روی تولید 
را رف��ع کرده و ش��عار »رونق تولی��د« را به بهترین وجه 

محقق خواهیم کرد.
برنامه ه�ای ش�ما برای آتی�ه فولاد خراس�ان  �

چیست و چه برنامه های توسعه ای دارید؟
همانط��وری که مس��تحضرید با حضور م��ن در فولاد 
خراس��ان سعی بر این ش��د که برنامه ها مانند روال قبل 
پیش برود اما به بهینه سازی خطوط تولید فکر کنیم. در 
همین راستا در بخش مواد اولیه مان انسجام بخشیدیم و 
برای هر یک از خطوط اس��تراتژی خاصی تدوین کردیم. 
در هر ک��دام از واحدهای تولیدی م��ان در همین حدود 
3 ماه  توانس��تیم رکورد فروش داخ��ل و صادراتی را در 
تمام ادوار فولاد خراس��ان بهبود ببخش��یم. همچنین در 

ماه گذشته موفق شدیم در 3 خط تولیدی فولاد خراسان 
در خط گندله احیا و فولادسازی رکورد تولید را در تمام 
ادوار این مجتمع فولادی را ارتقا ببخشیم. این امر نشان 
از ای��ن دارد که تیم پای کار و منابع انس��انی متخصص 
خوبی در فولاد خراسان وجود دارند و چنانچه استراتژی 
در تامین م��واد اولیه، تامین قطع��ات و همچنین تولید 
وجود داشته باشد مجتمع فولاد خراسان روزهای بهتری 

خواهد داشت. 
در بازار صادراتی چه رکوردی داشتید؟ �

در ب��ازار صادراتی موفق ش��دیم 4.5 درصد نس��بت به 
صادرات مش��ابه در سال قبل پیش��رفت داشته باشیم. در 
خطوط تولید نیز عددها مختلف بوده اما اینکه بتوانیم این 
رکورد را تغییر دهیم و هر ماهه روند رو به رش��دی داش��ته 
باش��یم و نسبت به گذشته شرایط بهتری ایجاد کنیم مهم 

است.
مهمترین چالش فولاد خراسان چیست؟ �

با توجه به اینکه جنگ ما و فولادسازان بزرگ تامین مواد 
اولیه مانند کنسانتره و گندله است و گندله سازی همزمان 
با کنسانتره س��ازی پیش نرفته، از این رو امروزه پروژه 2.5 

میلیون تنی کنسانتره را در اولویت قرار دادیم که به زودی 
عملیات اجرایی آن را پیش خواهیم برد.

تامی�ن الکترود نی�ز یک�ی از چالش های بزرگ  �
فولادسازان است؛ با توجه به تحریم جدید امریکا در 
مورد فروش الکترود گرافیتی به ایران چه اقداماتی 

انجام داده اید و چه تمهیداتی اندیشیده اید؟
خوش��بختانه در زمان مدیریت گذش��ته فولاد خراسان، 
در این باره تدبیرهای خوبی برای تامین الکترود مورد نیاز 
خود اندیشیده شده و همچنان این برنامه را داریم ولی تمام 
هدف ما این است که از آنجا که الکترود در بهای تمام شده 
فولاد ما بسیار تاثیرگذار است بتوانیم با نرخ بهتر و کیفیت 
مطلوب ت��ری الکت��رود خریداری کنی��م و در بحث تامین 
آن ه��م با برنامه پیش بروی��م. صبح امروز )26آذرماه( هم 
ش��نیدم که امریکا دوباره در ادامه تحریم های ظالمانه اش 
موضوعی در باره س��خت تر کردن حلقه واردات الکترود به 
کش��ور داشته اما خدا را شکر فعلا مشکلی نداریم و ذخایر 
اس��تراتژیک کافی داریم و با همان برنامه ای که ایمیدرو به 

فولادسازان کشور ابلاغ کرد داریم پیش می رویم.
طرح ه�ای توس�عه ای فولاد خراس�ان به غیر از  �

واح�د 2.۵ میلی�ون تن�ی کنس�انتره چگونه پیش 
می رود؟ 

تن��ی  میلی��ون  پ��روژه 2.5  برنام��ه کوتاه م��دت  در 
کنسانتره س��ازی در س��نگان را داریم. در میان مدت فاز 3 
فولادسازی را در برنامه خواهیم داشت. ما سومین فولادساز 
بزرگ کشور بعد از فولاد مبارکه و فولاد خوزستان هستیم 
که انشالله با طرح های توسعه ای مان بتوانیم جایگاه بهترین 

در میان فولادسازان کشور داشته باشیم. 
خبر خوشی برای سهامداران خود دارید؟ �

خب��ر خوش م��ا برای س��هامداران همین اس��ت که به 
زودی پ��روژه کنسانتره س��ازی وارد عملی��ات اجرای��ی 
خ��ود می ش��ود و ما تنها فولادس��ازی در کش��ور خواهیم 
 ب��ود ک��ه از معدن ت��ا محص��ول نهایی را کام��ل خواهیم 

داشت. 

مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت گفت: برای تس��هیل در 
رس��یدگی به امور در ش��ورای عالی معادن کشور 
تاکن��ون 4 مرحل��ه، تفویض اختیار به اس��تان ها 
انج��ام و نتایج خوبی نی��ز از این تفویض، حاصل 
ش��ده اس��ت.  به گزارش ایرنا، جعفر سرقینی در 
نشس��ت مش��ترک ش��ورای عالی معادن کشور و 
شورای معادن استان زنجان، اظهارکرد: از زمانی 
که نشست  های شورای عالی معادن کشور به طور 
ادواری، مشترک با استان ها برگزار می شود، نتایج 
مهمی به دس��ت آمده است.  وی خاطرنشان کرد: 
رس��یدگی به پرونده های معادن استان مربوط و 
شنیدن نظرها و پیشنهادهای استاندار و مدیران 
آن اس��تان در نشس��ت ها مش��ترک در دس��تور 
کار ق��رار می گیرد.  س��رقینی درباره مش��ارکت 
معدن��کاران در ترمی��م جاده ه��ای مش��ترک با 
روس��تاها، گف��ت: در معادن ب��زرگ، کمتر با این 
مش��کل روبه رو هستیم زیرا معادن بزرگ نه تنها 
راه را تخری��ب نمی کنند بلکه جاده ها را تعریض 

ک��رده و آس��فالت ریزی باکیفیت نی��ز می کنند.  
مع��اون امور معادن و صنایع معدنی وزیر صنعت، 
مع��دن و تجارت همچنین گفت: معادن کش��ور 
نه تنه��ا نی��از کارخانه ه��ای صنعت��ی و صنعت 
س��اختمان کشور را تامین می کنند، بلکه تا پایان 
س��ال ه��م حدود ۹ تا 10 میلی��ارد دلار صادرات 
م��واد معدنی و محصولات صنایع معدنی خواهیم 
داش��ت.  سرقینی، اظهارکرد: قانون برای معادن، 
حق��وق دولتی تعیین تکلیف کرده و تش��خیص 
می��زان آن را براس��اس م��واد معدن��ی، معادن و 
استان های گوناگون به شورای عالی معادن کشور 
سپرده است. ش��ورای عالی معادن نیز همه ساله، 
حق��وق دولتی معادن گوناگ��ون را اعلام می کند 
که وصول آن حق دولت اس��ت.  وی با بیان اینکه 
نگاه دولت فقط دریافت حقوق دولتی و آن هم با 
ارقام پایین نیس��ت، خاطرنشان کرد: هدف دولت 
از دریافت حقوق معادن، توس��عه مناطق محروم 
بوده و نگاه اصلی در کنار توس��عه مناطق، ایجاد 

اشتغال و تامین نیازهای داخل کشور است.  
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